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1 EXECUTIVE SESSION

2

Thursday, June 19, 1975

4

5
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9
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United States Senate, 

Select Committee to Study Government. 

Operations with Respect to 

Intelligence Activities, 

Washington, D. C.

The Committee met, pursuant to notice, at 2:20 p.m.,

11 in Room S.123, The Capitol, Senator John G. Tower,presiding.

12 Present: Senators Tower (presiding), Baker and Mathias.

a
13

14

Also present: William Miller, Staff Director; Frederick

A. O. Schwarz, Jr. Chief Counsel; Charles Kirbow and David

15 Aaron, Professional Staff Members.

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25
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1

2 on very short notice. And

the Committee.

YOu will have to be sworn.

5

6 Do you solemnly swear that the testimony you are about

8 nothing but the truth, so help you God?

9

10

OF JAMES ANGLETON11 TESTIMONY

12

address on the record.

Angleton, Arlington, Virginia.14

15

16

Mr. Angleton.17

And if at any time you want to stop toMr. Schwarz.18

19

to20

do that, you understand those things also, do you?to2 1

Mr.22

Mr .215

t imc?period of24

Mr.25

TOP SECRET

Mr. Schwarz. I would

I understand it.Yes.

I understand them.Angleton. Yes,

Would you rise,

Schwarz.

Mr. Angleton. James

I do.Mr. Angleton.

From the beginning until December,Angleton.

Counsel, you may proceed.Senator Tower.

MrSenator Tower

Mr. Schwarz. Just some procedural matters. You have

And if you wish

Angleton, I understand that you came

I appreciate your accommodating

please, and raise your right hand?

give before this committee is the truth, the whole truth

like to first get your name and

right to counsel, you understand that?

tain counsel you have a right to do that.

claim any of your Constitutional rights you have a right

You were employed at the CIA for what



1 end of December.

2

Mr. Angleton. 1974.

4

5 period?the CIA for that

6 Mr. Angleton. I was.

For that entire period of time?Mr. Schwarz.

8 No, from 1954.Mr. Angleton

9

10

Mr. Angleton. That is correct.

12

13

14

15

16

this meeting to the

up everything?

we are 'not going to try to take up2(

few things beyond the2

tryingSzulc busines's. What are2

betterdirect my answers to youcan

going.'if I .know more where a re

TOP SECRET

Mr. Schwarz

bur counter intelligence work and tbetween

usiness

Schwarz.

1974?Mr. Schwarz.

Well,Mr. Angletd

Can you briefly state thSchwarz.

here in terms ofours,e:l>veion, are we address

Mr. Schwarz. And were you the Chief of Counterintelligence

JFK Act 5 (g) (2) (d;

JFK Act 5 (g)(2)

or put evenVmore generally, how did you/happen to have both

if I couid ask you some clarifica-

very thing. We'may try to take u

Mr/: ,Ang leton.

or are we trying to take

We arc going to the Szulc busi-raes

age





1

2

5

break of war, he had the6

prescience to

be operatlv,e;*ln a time’.of war.that it would8

to point out that theI give this digression9

rst go to the military10

the counter intelligencethe military operationsand11

use12

13 one sense.

But it would mean14

15

war or when the Germans wentv/into theuses. And during16

17

18

19

from the German high command.20

was fought on six intercepts.the Battle of Tobruk

to make use of the counter intelligenceSo our job was

high

the

agents

TOP SECRET

ope r a t Vorra 1 messages

war,

1st of priorities,of it would be the bobtom of the

a Frenchman. And

was non-operativewhen i

ceived most

grWnta■ the blue prints of which were originally obtained by

I might add that the Frenchman never re-

edit for it. And yet that perhaps was th

single important breakthrough of the entire wat.yAnd he had

obtained it abo'ut\eitht to nine or ten yearsrprior to the out-

know tfiat^the systems could only be one thing,

fruits of that breakthrough

a compromise ofthe material

in any fashion to the’Germans would destroy thep'military

they brought it up from 10 percent recovery to\about

AndQI/ believe it was in the neighborhood of some 22>^000

purpose of playing back German agents to their

command. And this was an elaborate deception. And when

war ended I would say that 99 percent of all reporting



that the Germans had were under our control. And in fac

wnen many of the German hierarchy tried to escape to^She

west under aliases, their only point of contact fo'

documentation and money was to our agent under ।

5

6

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

IB

19

20

21

22

24

25

most

ntrol.

And it was called the Safe Haven program

So Londo^Kwas ina sense a staging ate's with full access

to British, or th^fruits of British ac'Mvity, going back

through their entire Niistory. And itywas the advance head-

quarters for General Donovan, and Jit. Murphy.
\\ f

I was then sent to Ivtaly in/194 3 . And I took over the

counter intelligence for I ta^lSf,/the OSS, AF1IQ, Allied Forces

Headquarters.

of OSS Italy. AndSubsequently I became the

I want to say that my work then became more broad in terms of

I re-estab-

brought the

And

And I

espionage and all theJbther branches of^SS.

lished the counter/jintelligence services

French back into^existence, particularly tman who

originally acquired the code, and who worked it for many

years. And by this time it was shifted to the bloc.

I lef:F Italy in 1947 or 1948 and came back, 'and was

Andkduringdischarged and went into the Agency immediately.

the period I was in the Agency, of course, I had both agent

operations, long distance operations, and counter intel figenee,

add' some sabotage, black propaganda, infiltration.

And probably the first overnight operation that there wn

TOP SECRET



which was known as Plan Hope, which is simply putting the

Italians in an airplane and having them fly over to t

5

oumanian border and make very primitive photograp^f of the

wfi^le region.

2nd I was sent back to the Air Force. And then I had

6

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

code oper^jions, embassy penetrations, and^so on.

So, in sense the resuscitation the Italian service.

Army and Navy, Aif^^orce, and the Minister of the Interior,

was American rehabilitation. And/l/am not going to go into

the details of the political si-tuatlon. There was the

civil war in Greece, and the/feevival of the international

Brigade and in fact the Soviets wad built up, when they were

not

and

Mr.

fighting the war, in'/the post-wa-i^period, assassinations,

instability.

And throughout/ this we had very clos ^supervision from

Murphy, and General Donovan. And we had s'becial interest

in the Vatican;,/'and what was happening

Curtain.

in Berlinabehind the

And//he then acting Secretary of

Montini//who is the present Pope. And

the/cold war.

to do/jthrough

the/Cope, who

"nd we worked

State for the'S/atican,

so there was much

our channels, and General Donovan, with MoWtini,

is now the Pope, one of the basic problems wa^s

We did not buy the cold war, it came to us

with the Germans, and as we broke down the

opposition, we began to find that we were not getting the

TOP SECRET



operations which we ^ran

take on a character ofto

in

5

allie6

7

B

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

And I think the only policy cable thatx was ever re-20

2 J

22

ans to23

2.4

TOP SECRET

because of the/refaction to Stalin,sophisticated

issue,

r, subversion,

thereforeand to pre-

articular arid^against the

prevent immigration.

t troops' occupied new territoriesAnd as the Sc

phase began

eir own in the civil phase

was the Israeliof coursethisAnd in the course

But

were that our

r. Murphy, andccived'during that period was one we sent to

■ //through General Donovan to the President. ThaC

And the British desires

Act 5 (g)

s, we were getting the Soviets.

e penetrations and the

during the milit

the very long/term Soviet

objectives against the U.S

AncXthen I got into all fields zofyla

illegal immigrants, and then revolution. I was i

And our penetrations at that period were fairly high level and

was faced with these ambiguities, the defectors coming

over to us at very high I'evels

immigration. Technically we were, still a part of AFHQ, which

was a combined and Allied Headquarters

tivities be directedxin supporting their

responsibilitles in the Middle East

vent the/immigration.

was where we exercised our influences on the

And they addressed themselves\to\this

and they came back with an ambiguity, but it leaned



toward the general proposition that we should not

Sg^scourage the British nor hurt the British directly./but

/we should not interfere with the Italians to support the

sition.

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

5

6

7

8

Bri

th

Ahd.so my dealings were with Admlral^Maugeria, who

d been Ch'lefXpf the Italian Naval Intelligence, but was

the Commanding Admiral of the Turanian Fleet generally

south where all bijes illegal immigrants collected and were

ad set up'

sent doVn.

the rest of the we had the members of the

with whom we

embassy in

And\then they blefr.up, .t h e Irgum, and blew up the British

ome, who were/my\ppposite numbers. And the man

balian intelligence through

group, and then wejhad the dilemma again as to whether we

turned them over/to the British authoritiea, and so on.

And we/were in a position to make decisions one way or

the other .//And eventually we came down on the’'side of re-

leas ing/bhem.

And there is so much more of I am tryi'hg\to keep

the'^/hread of it.

21 Mr. schwarz. So you developed some kind of a refet'ixon-

ship, perhaps a friendly relationship, with persons con

with the new State of Israel or the hoped-for state of

Israeli back in the 1940’s?

Mr. Angleton. That is right.

TOP SECRET



NW

why you

4 wasn't one after Ihere

5 nor wa

ButXbha other side of the probl'em was that you

B

9

s/and so on.the travel control, id10

11

I might say, the head ofproblem. And one of my men12

13

14

Special AssistantSo,coming backzto Washington,15

16

clandestine side/and covered the world, on aUwsides of17

clandestine activity.IB

19

lonage20

/And21

of the counter intelligence.made head22

Mr.

TOP SECRET

the ridhty ex­

in 1954 I had a special operational uniti a.ndK was

relationship -- is the

And you had the

■aVseeurity problem and a politicalAnd so there was hot

f the immigrationSoviets making use

eason

So I hadunderground.the Z

He was veryAimportant.a connection to this man.

if that isaccount

Galloway, who was head- f theto Colonal Donald

s^Schwarz And was there any other

Schwarz.

significant

^9

sands'scoming from the Soviet Union

the purpose of

sending Illegal agen'tsAinto the Wes^y/and breaking down all

ionist movement in Italy, th

And/subsequently I was Chief of OperationsYfor Es-

In the period beginning in 1954 and lasting

when you left the Agency, did you have any

Israeli account the wrong way to say it??

age



Angleton.

Did

JFK Act

JFK Act­

on behalf of the Agency between

period

24

-TOP SECRET

Wk 
during the war and

ego’tlation. He was

And all

e t’oh

nstituted in 1951. And I was the

It is all right. It is as goodfEF ny

8

□

5

6

6

9

10

11

2

1

14

15

17

18

19

20

21

22

23

I

Mr. Schwarz.

account?

MrSSjAng 1 e ton. No.

you have any relationshlp^i^th the

sl^S&between the

Mr.

Mr.

Mr.

am trying to es

is, do you have any

You

That be n in 1951 ®Swre was no

Agency and the

mean at all, or/prior to 1951.

There wasn't any ^rom 1947 — 1946 on.

it began ii®lr951.

li'sH-Kand notAspend a lot of time with it,

JFK Act 5 (g) (2) (D)

1951 and 1974.

latiohshi^ with

Mr. Angleton. It.ftas rd 

negotiator of the arrangement.

16 was at thei^other end of the

stationed in Washington. But during the

JFK Act 5 (g)(2)(D)

Mr

prior.

ler. How was that agreement negotiate®

Mig./ Angleton. It

dis weAhave in common.

whoijwas then Director.

was negotiated by finding waaB

It was reviewed by Admiral Hi llerN^etter,

And he was to be succeeded by Gene'gAJ

(Walter Bedell Smith. And the decision was made during the

Vwar that Bedell Smith was to take over, and Allen Dulles returq



NW

would go ahead and re-establi<8‘h a

they

4 that

5

6 in-

7

8

9

10

11

the period of your sat vice with the Agency?12
o less.Mr. Angleto;13

14

paper?15

16

17

Mr. Miller. What^ws

Soviet bloc intelligence and^ommunism, where it existed.

Mr. Miller. Was this^agreement in the form of a

formed izhSt^ we would not work with^Kem against the Arabs, 
that we w^ld^work wlfh~~them on^^^viet intelligence and

Mr\ Angleton. In most simplistic erms, they were

agreement -- which I take it wasMr. Schwa>rz\ Did tha

more flexible thatc l^Jt did it remain in effect throughout

Miller. And under whose authority was the agree-

ngleton. Paper and^o^erations ,discussion.

lot of bureaucratic prob

his activity, that wa

tionahip. And after a

me the acbount.

18

19

20

S

^Central Intelligence, and the!

both countries?

24

25

other side.

M‘

Mr

ment ade?

loci

was\'a'greed upon between the]

the nature of the arrangement

Mr. Angleton. Under the authority o-f the Director of

JFK Act 5 (g) (2) (D) on

Mr. Miller. And this involved the exchange of resources

Mr. Angleton. The term "resources" is not quite

correct. Everything except their own people. It was giving

TOP SECRET

age



(D)

President?

And the

kept,

apers would be in the Agency10

thetoThe lette s,

President

the Agency.

ed areas.Africa,with so on14

I f you15

treaty which w^s cleared -- and people wanted thesetive16

I d ^n' t think there were^ny. clearancesthings cleared17

was aware7

of Central Intelligence was

e agreement. Was the

Angleton. XThe internal

M^.Ang

, and everwu'ally wa

record

are

JtK Act 5 (g) (2) (D)

r. Miller. So the Director

ton. The President

8

6

11

12

18

19

20

2 1

22

an\instrument

tary^f\Stat^\j*as the brother of the/De'puty Chief of the

very much involved

oT/this agreement

the U.S.?

to

copies of they

Mr. MilleR^Where is

the Secretar^of State I assume are still in

dealt with/otlferydepartments in connection

peaking as to whether^ there was a representa-

obtained from/the Hill.

commitmen't/from the U.S.

Mr. Mi/ler. Was it

on certain matters?^

egarded as an obligation or a

Angleton. When you use the word U.S. while you!

may/iike it as contracting officers and all that, there was A

5
vyry little reduced to writing. And it is a custom of

i°nte 11 igence that intelligence supersedes writing . And24

/there have been very few directors to my knowledge that would



13
U

33
S d

€H

□

3



'JFK Act 5

p’y S E Jg E 13?
(2) (D)

different information

douEixon it. But over

6 view is

6

9

10 self-

they came through the ana11

And in the

assumed the authdhe

began to regard'the14

15

16

other thin'1?

Eold them, so I would

he wenftBSto

person

commission — I don’tknow how wisely. You can always gjS®

from different people But 061*1

like to give him the beneSS^Bf the

5

a period of time Colby who is not my

up ^^€ea professionally or in any other/w^y', and in my

t^e negative side of life -y “and Dr. Schlesinger

befor Defense, said thatzgolby was the only other

Watergajggl. So you have*'got certain persons who

were prominent. A nd\t he re was ..the7 negative aspect of

n, and irifteriors' reporting on superiors, until
• —  .. /-A-V _ —Z—— . _

t

12

accounts some-

this there was time when 
■

, and inxteQtal contrast to Schlesinger

thing where we ,had to open the windows^and let the air in.

And he used phrases such as, we must help^at Henry and a few

19

the Agency on tactical ventures when we had relatioh^hjips20

which had strategic implications.21

But one must rembmer22,

million Jews in the Soviet

only place where you do it

TOP SECRET

Any/position was that it was a politicalXneHationship.

and .that we were not bound, or should hot be bo uric

18

2Z

' NW

to using

that there are still three

Union. And the relationship 1

with high level agencies who

for ideology and do not work for money. So it 1b unique.



Arab

5
JtK Act 5 (g) (2) (DJ

6

And the Soviets had worked with

B

9

their own congress party, apparatus into a collective with10

Moscow.11

12

13

• 14

prime minister who15

16

the return.17

18

you19

20

the question of immigration'21

where’' the fruits of that22

(Recess.)

24/

1 ng?

TOP SECRET

ourXjob was to preserve the inte-And most important

from th bloc, because the problem

There could notpolitical problem

Senator Tower.

there is a certain kind. of parallelism.therefore.And

the whole withendahge

the war and wheredur i

on the grounds of need-to-know

And my second point was that everything should be 'run

and should not go int

Wivision until there was peace in the area. There/was no

identity of Interest or fundamental interest between

and a^example is

the Poles in the/West, and trained them/in Moscow, where you

had the cohesion o£^21 bloc servi.ces/working together through

grity of the immigratio

of escape to Israel rs religious/problem, it is not a

would survive the ’day if he did not go‘-a»long with the idea of

might'say, between handling the commonicati-qns intelligence

a low priority makes use/sof it and

immigration come to this government.

Will you go ahead and resume the questron-

age



Mr. Schwarz. You were in the middle of an answer

r. Angleton. What I am trying to say is thaT^i'mml-

ss a source of very high level informa/ion, and it

5

6

8

9

10

11

12

13

14

' 15

16

17

18

19

20

21

22

025

is very cbmgarable with its problems as communications intellige 

hen the lives of men were;.?involved in troopduring the waY

movements.

the idea of opening up the doors andAnd, therefor

things, and so on, to^mb seemed j@psolutely contrary to the

spirit, and what had be for 22 years.

And during that time we&had obtained, for example, by

way of production, Khrushchev' swcret speech which prac-

tically created revolutions in HungSry and Poland.

I was just simpi.y reiterating this problem of the immi-

gration. This idea^bf opening the doors a^jd^lotting the light

in, and breaking/down compartmentation, and breaking down

the need to knSw, would Inevitably put in jeopardy^ the immi-

gration, if/t'he Soviets should learn the extent of\dhe ac-

tivi ties/?

■Now, the production ran from everything, such asj

sec/eb speech of Khrushchev's 
4/

the first hard information on

against Stalin, it ran int

nuclear explosives

ran into practically the whole gamut. And I think in a cer

tain period of time it resulted in over 22,000 reports deal-

ing with the Soviet bloc which were unique. And much of this's

TOP SECRET



3

came from, say,

in other words

k&D and our own defense budget

the immi-

7 nratlon.

8

I stated

be

fiduciary relationship— which isAnd to break d11

all the men I have had.werefter a\ll a personal bu12

13

to14

of men. Itmall groupwent back to et cetera15

has ever been16

there was moredevised17

than 1018

men whoside with twostarted from the south19

He sent them over as ordinary20

21

training, outside of the structure.

And one of them rose to be JFK Act 5 (q)(2)(D;

TOP SECRET

was probably the most economical ophra^ion that

a factory or what nt

Council and

that were hiredpeopl

that was one of/the'issuestherefore

itwwould not compromise the operationmised

atronal Security

so that if the report wa ever compro-

On th

if things,

ith us for a ng

th me during the warworked

tkthinkI doin the/UYS. Government.

In the sam rocess

and

n who

JFK Act 5 (g) (2) (DI

an engineer that had

it had a very direct bearing on our

Now, our own way of handling it was to give

attribution, reports

otHer issue was that to politicize the Agency,

tneKtactical problems;;/which are going to

tayed in it and camelback to headquarters and went bad:

they wentztb the

peopheDunder cover to establish the working hours

brought over six others and put them through some months

it is a part of the whole fiduciary business.



I JFK Act 5 (g) (2) (D)

President. And I

■ ■ ■ 'k/ .. I ? y.; S;

4

5

Secretary of^he Defense.

12

13

14

15

16

17

18

8

publicising or

that here could/not be any peace.

6

19

J-Yf
Wl foil' F V

19

For example, we had certain political overtones w^Kra

^we were used in an affirmative way under President Eisenhower.

HeAwanted to make a real attempt to see if there Id ever

be a-peace in the Middle East. And with Alan Dul'les, his

brothers^, and myself, and Kermit Roosevelt,/we put up a plan

to bring£hg. in Robert B. Anderson, who had been Assistant

And he waspaceredited as specipX emissary from the

black, as we call themK to see.

d

s

t

20

21

22

ge

pled his base^ which was secret.

-------------- 7/ AXAnd we took him back to Rome. And Kermit Roosevelt

woilld take him over t >And this went on back

and \forth on many trips, until the conclusions were

ut thoseytypes of initiatives could, be done

without destroying it.

Mr A Schwarz.

with the^se

reached

without

In any event, some dispute\i'n connection

matters underlay your dispute, .with Mr.

Colby,/J^hich underlay

. Angleton.

your leaving the

Yes. He offered

Agency?

me jobs or whatnot.

adit these are matters of principle, as far as

Mr. Miller. Mr. Angleton, you described

I am concerned.
\\ 

the fiduciary.

relationship. Were there points along the way

TOP SECRET

where the U. Sr*



interests and the interests of Israel were in conflict?^

ly had to read the paper every day to see that

tt come up at all?5

6

Mr A Miller.

Mr AncrEeton.9

10

11

mean®?at/your level.MillerMr.12

Mr.13

question.14

MillerMr.15

close relationship6

JFK Act b (q)(2)(DJwith many

19

20

are .

Similar to the relation

I don't like the word unusual

TOP SECRET

Eut what

of Rabun is a classice recent

Miller.

Angleton.

Angleton.

But how did they come up ? zysh say theyMr. Miller.

Mr. Angleton. We never got into that. Of course?/ you

Delete that.

an you give?e

Thecase. The so

I have had itIt was not unusual.Mr. AngfLeton.

Of course, they came up ThereAngleton.‘Mr

FK Act 5 (g) (2) (D

wasn' t\an.y thing secret about it.

l\led reassessmen't/of the Middle East.

Times has betteryraccounts of. xt than the Agency has.

LTgon't quite get the thrust of your

saying is that you had an unusually

it is not/any more unusual than a lot VfXpthers. The French-

man whcf got the code is closer to me than*the

If your working relationship



with th where you had conflict of U.S

what yo.uaregard

conflict.

5

6

7 as a conflfvc

the Soviet8

in my view —9

Senator Mathl'a May I suggest Suez as a conflict that

12

13

14

15

16

17

18

blamed because we didn t have any agreements%'w,ith them, they19

had agreements.20

plan, should theyThe BTljtish tried to give us a deception21

they were. thereand22

§'r a different purpose.23

Mr. Kirbow. Let me see if I can make a point on ius't>a24

common sense level.

TOP SECRET
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and

is any question

had no commitments wi"th Israel

Senator Mathias. Th I.sraeli-British-French attack on Sue:

is very clearfi,and well documented. The 'Tsraelis were not

The Britishhad vio.laited no agreements.

or the balance of power I don't think there

Mr. Angleton. Give me an example of

JFK Act 5 (g) (2) (Dj

Mr. Angleton. You are the one who is posing it. I think

lot cifiathese things are illusions. But what would you regard

I don't think there is a jconf lict regarding

Mr. Angleton. Which^Suetz are we talking about?

Mr. Angleton. TheMJ.S. \G&vernment position was that we

rfd\we had no binding treaties.

We had two allies gthat had just fought a war with us

both of whom betrayed us. And Eden s he'ad went with it. And that

haveWnaval vessels in the Mediterranean,



2

J

5

6

7

8

9

that kind?10

11

days.12

Mr. Miller. I seeT13

14

15

16

technology?17

18

19

20

21

is the22

Is that clear?

TOP SECRET
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and then come to the other testimony.

2o5

Senator vta'thias

Senator Mathias

I think^for the record we shouldKirbow. Excuse me.Mr

ad^ an interview

You don’t see the fellow for a fewMr. Angleton'.

I want to ask the question generally)Schwarz.Mr.

Let me follow this Suez question^

little more closely.

That is a point at which the U.S. policy d-Offered from

theapolicy which was adopted by British and France and Israel?

>Mr. Angleton. Correct.

e'nator Mathias. And would a sltuati’on of that sort con­

front youwlth difficulties in your operations because —

Mr. Angleton.There have alwaysybeen crises with them.

And how .doj/you resolve a crisis of

So your methoda-was to^deal with them on those matters —

Mr. Angletphs A total neutrality of Interest.

Mr. Schwarz. Could we turn-to the subject of atomic

make itvclear, I think Mr. Angleton ha

with<tJhe staff, and he has been made aware tha't a witness

testified here under oath as to certain mattersvyand that that

approach that we are going to take now.



KM

6

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

JFK Act b (q)(2)(D18

19

20

21

22

24

25
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just put that on^he record.

MillerThat would be one of those grounds thaXMrlute&no

Mr. John

Angleton

Mr. Angleton, has the Central Intelligence Agency di^etlv

ior Indirectly transferred any atomic technology or knowshc

From my knowledge, the answer/Jiss' an abso-

was referring to, where the Agency, in the person of

cCone, had some of the sharpest jSbrds probably in the

history of Bh'e. relationship.

Mr. SchwSrz. You mentioned those at lunch, and you might



•to;

(Off the record.)

6

kF 7

B

9

10 Mr.

11 AngletonMr.

Schwarz. \Did12 Mr.

Angleton. In rch.13 Mr.

14 Mr.

Mr. AngletonvAt the houses, of Ben Wells.15

16

some place?17

18

chwarz. At that meeting did you discuss —19

Angleton. We went as Sculz s somewhere to20 9

21

Schwarz. At that meeting did22

JFK Act 5 (q) (2) (DJ

Angleton.

TOP-SECRET

Anglleton. Not to my knowledge, never.Mr

Mr. Schwarz. Back on th record.

called Tad Sculc?

Mr. Angleton. Yes He

Schwarz. AWherevdid you meet him?

Schwarz

Schwarz.Mr. To your

And did theMr. Schwarz

Angleton That is correct.Mr.

JFK Act 5 (g)(2)(D)

Do you know a scientist called Dr. Wilfred Mann?

Angleton. I do

tact withsany

Does he have any knowledge/bf atomic matters.

as one of theSoriginators.

nowledge .was he ever put in con -

directlyfor indirectly?

Schwartz. Do you know&r journalist

you meet with him sometime this year?

three of you then go for dinner

3»vouthe



Mr. Schwarz. to you?

They prefaced

but he was a Jiew, and

5 what I

6 heard

7 And then forth

a and then

9

10

11 JFK Act b (q) (2) (D;

12

know-how by sending Dr. el clandestinely. And they13

14

And15

other.16

Mr.

Mr.18

21

22

JFK Act b (q) (2) (D;

24/

25
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. Angleton.

not a professional scientist

the Israelis on their

7

Mr. Angleton. I said, it is wrong.

hav heard and the other one

the matter/was pub

one sai'di did it have anything

I'tXwas wrong. ButMy response to Him wasseton.

His statement was wrong.Mr. Angleton.

on to where the

trange ESP

I askedvhimhad notjrdentifled the scientist. So

both had their stories/ ,an

rkingxln. which one said to the other have/you heard

that I had been i

Israelis, and as a follow-up., tbs

And what did yoSchwar say in asponse?

Schwarz. So you denied the story thatMr.

I just want to makeSchwarz.Mr .

JFK Act 5 (g) (2) (Dj

What did he say

hia remarks by Stating that

his good friend Hersh. And they had some

said, I thinks,S’ may have

thia thing went back and

to do with Ahgleton,\and the otherAone said yes, and it went

discovered thatceach had had separate sources

trumentarjlh/acquiring

they had ya gentleman's agreement.

shed without notifying the



8

4

5

6

7

8

9

10 he

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

does constitute a denial.

Mr. Angleton. His story was wrong.

Senator

understand by

the st&ry. was

Baker. Let me ask you, Mr. Angleton

that that you mean every material aspect of

wrong and incorrect?

Mr.'Angleton. I didn't mean quite tha£;z I was more

terested in the,, fact that, one, he kneWj^Vd Szulc -- I am

that I knew Hersh?

in-

sorry

and that Hersh Pol'd him that his source

was the man who gaxe\him the December 22 article, and whether

"had been set up

Senator Baker. Wha't December 22?

Mr. Angleton. That/isv Che time they kicked off the

entire furor on the past/espionage thing.

Senator Baker^Against American citizens?

Mr. Angletopy Yes. Cis

Senator Baker. Did they do tha'tlonce?

Mr. Angleton. No, because neither disclosed their inde-

pendent sources to the other.

Senator Baker. The point I am trying to clarify for my

own purposes is that the conversation you just related you said

wasjwrong.

Do I understand you to mean that

of that statement was wrong?

Mr. Angleton. Yes. But I didn't

lot of questions that I had with him.

every material\aspect

know my motives on a

TOP SECRET
Because this was the



24

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

he

live human being

from Hersh. And

I saw that

he thought

t was the biggest agony in

had actually allegedly

they had been

the Agency.

Senator Baker. And the person

rt?. Angleton. Hersh told him,

was scaled of the story, because

who set him

set up

UP

according^to Szulc, that

this wawhi8 source on the

December 22 afeticle. And therefore he wondered aloud whether

he had been s

Senator Bakex£;,?spid he. say whoXHad been the source of the

December

Mr.

Mr.

22 information?!

Angleton. Abs^Sutely/ho.

Kirbow. Off thSiSEecord.

(Off the record.)

Mr. Schwarz. I j-us't want

tion with Mr. SzulcZEs opposed

tb^make sure, in your conversa-

to y®,ur testimony here today

on the merits, did|<you deny to Mr. S

JFK Act 5 (g)(2)(D)

\that you or

-------------------- ----------------------------------------------------------------------------------------------Mr. Angleton. I denied it. But the conversation drifted %

rapidly,/because Szulc was talking about a veryigreat agent

that hejhad in the Agency. And he was bragging abouijAthe fact

thafhe had more sources than Hersh had. And then he sa-i*d

now Australia?

And I said, yes, I know Australia.

do

ney mean anything to me?

TOP SECRET
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5

6 give this as an illustration of the cat and mouse

8

9

10

11

12

13

There is one juncture point, in the business where there14

15

16

17
JFK Act b (q) (2) (DJ

18

be in our Tecjhnical Services Division, which, he was, he19

20

Due I didn t tell him that.21

22

23

24

TOP SECRET

NW

n our business. And the man who

that he knew Gottlreb, and the source

is he

Could I ask you a question at this porn tv’Senator Baker.

And Isaid.

services, has access. unfortunately, to ma_ny of our operations.

Yes.

is a breakdown of compartmentatio ^And for him to indicate

there is a cross pl

Now, that And he was the

fact, I expressed little or no interest in nisXsource

andAthisish

he word Sydney does mean something to me.

Do you know sho is bicycling in India?

I am afraid I am not with you.

And he said, Sidney X. And Sidney X is one oi/our most

senslEbiye employees who retired, and is bicycling in India.

business of this whole evening.

And he saiid he got that from his .source.

a;n's name is Sidney^ottlieb.

head of our technical services department, which means that

was bugging and performin.gXahl/the hundreds of technical

sAthat had been raised in

would knowKeverything, or could get into everything

other than asking him a few questions,

^ar that and so on.





Fielding's office?

5

Senator Baker.

Mr.Angleton. No, excep

Mr. Angleton. His office would have been.

Do you know of that situation?

senator Baker. Het me ask you this .and I will turn it

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

back to courvsel.

Was theresany conversation in which Szulc or Hersh talked

to Colby about Bhesematters? Did 
%

that they were imp'lydng that Colbyywas their source?

yousjever get any impression

Mr. Angleton

I saw Colby yesterday

£hing that came up is that when

is the first time since

December — he told me thS^he had bought a theory of mine on

Szulc, but he did not Ifoo wWh any misgivings on

said that one year before he hadtseen Hersh about

article, and that^had Hersh been a^Soviet agent,

would not

And

guide was

Hersh. He

the submarine

the Soviets

have permitted the operatioX^to take place.

I tel® him that he was erroneous, that to use that

slimply not to understand what theji'game is all about.

Andwwhen Philby was stationed in Washington he helped

the FBKwin working on some communications intel Isigence which

led tpr the identification of Klaus Fuchs. But ;,pite of

Plyilliby being a Soviet agent, the Soviets were prepaf^ejl^ to let

Wbus Fuchs go down the drain rather than hurt Philby

Senator Baker. As an ultimate cover?

Mr. Angleton. Precisely.

^FOP SECRET



NW

31

1 been unra

2 of British Intelligence.

Britishwas in the

one year in/advance the

0^ 5

6 tap all of

the SovierWilitary lines.

e preventive

9

10 the U.S.

11

12

14

15

and destroy the agent16

Senator Baker17

IS

To begin with, when I went back to^see Wells, whoagent.19

was in2CJ

I told21

alleged- meetings and that they had certain sources22

24

25

TOP SECRET
a friend ofsuspect Soviet agent,is aBut Dr, Mann

it stands to

I am not saying tha he is a SovietMr. Angleton

entime plans of our so-called Tunnel of Love that is. the

intelligence community

He was a more valuable agent If he had not

since cember 22 to

to

hi*rri

and something was wrong.water,

covered he would have been today Chief

In the case of George Blake, who

ecret service, he gave to the Soviets

tunnelwe built in Berlin — very elaborate

Now, even one year in advance, they took no

action in orderWp save George Blake

Now, what ha^happened

in the position that Hersh enjoys, with

the prestige and the impact oj©the U.S. public

reason that you can’t getYbhem to give any baby talk as to what

the Soviets would or would'irat do, when you see something that

is the objective from .the end ofAthe last war to the present

Do you think>Hersh is a Soviet Agent?

counter intelligence with me in London\during the war,

could not buy Szulc s article regarxM'ng Hersh,

introduction of Dr. Mann's name and so on simply didn\t\hold



which is a factual

And for him to introduce it /into this

simply4

5 gossip

6 ever know the name Marin?-:How would he

is it

fair to infer from that conversatiori,that there was8 an

the Agency,9

at itlook10

wrote, in the11

White House.12

14

15

16

17

house or this'.office.18

19

20

21

22

This is Szulc?Mr. Schwarz.

This is Szulc.Mr. Angleton.

TOP SECRET

becausefof an article heam prepared to admit

reason that if the

Burgess, and a friend of Philby

Senato

Off the record.Senator/ Baker.

eEO.val Office of thecryptonym Easy Chair in

But let me put it this wayMr..y Angleton.

Senator Baker

or the way IMr Angleton. Esther thaty'

Easy Chair was the most sMr. Angleton

And the home background

thing, is only known to very

scena-nip gave it a taint that lifted it out of5;j)Ust

Baker. That is what I wa'sjdriving at

indication that Szul'c had a very/,.good source within

Talking^about the bugging situation?

That crytonj

sanctified word in/the Agency. And wtfat it dealt with was --

it was called Easyachair for the simpl

Soviets were blocked, people abroad were\moying into this

(Ofwthe record.)

He said, I called Ben Wells to see you, because,}! wanted

place in which to raise all this stuff.



Z

I arrived

4

5

6

7 Mann and khow’Sabout

B Mr. Angleton. Yes.

9 tion but did not ans-

10 wer

11

12

e has a source who is mis-working for an opposition14

15

16

percent false17

IB

19

20

21 contr

I m22

TOP SECRET

now the name ofYOAMraised ahere?

and does

And in fact

either unwitting

szuaw

You raised theSenator Tower

Will you go bad just a bitSenator Tower Excuse me

that he isThis zi"S>/what bothers meMr. Angleton.

lucrativethat he

is very hungry.

I think they had been talking sometime Jaefore

And with Wells' background, the New York TimeS/Zabroad

s time abroad, apparently —

question of how did SzuICj

his association with BMTlby and Burgess.

How do you think\,he could^have known it?

or has /Source who has knowledge and is

chievously exploiting^him by, whoAay be retired

know some facts, and therefore it 10 percent true and 90

I wouIdea’ssume his financial situation is such that he

I mean that is my generaLVobservation, and

having a rough time of saving a ver

th Penthouse for supplying X number'pf\articles.

that is my general feeling.

Senator Tower. Let's go back a moment. You sayvthat he

2^

!could have come by knowledge of the Mann-Burgess-Philb

relationship through an external source?



Senator Tower

the

and

and on.

doing, whether h

our pepp>le in the field.

fflMr.

Mr.

Mr.

Intelligence/Agency?

1

2

-- assuming he is

in Washington,

TOP SECRET

And it goes on

He may have for-, some of

s position

nd he has some

he knows

f

d

t

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

S890R®

Mr Angleton. Yes, either witting or unwitting.^

The KBG knows this, and, thej^S&re

cgy.ld have come directly or Indirectly from that source?

Mr

Mr. Angleton. That is right.

S’hator Tower. That is a possibility,?^

Angleton. That is a possibility

brains about^ehe fact that he does haveLcbhtacts

Roumanian . 'Ambassador better thanFa^nybody in Washington,

he knows the Pb'les, and he knowsIthis.

So, he is dealingZwith bl-bc people

back to their headquar ters^j/er^y detailed

totally innocent, and give

Szulc would be a normal

who will be reporting

yAtti'ncA or unwitting, channel for

them in disinformation/ahd for ahy\other motive.

So, as to whether he is himse'l-fXknowing what he is

a dupe, is an out'sj&anding question.

But for a man who goes and socializes wit?tj\the black --

Mr. Schwarz. Did Mr. Seulc ever work\fpr the Central

Mr .^Angleton. I don’t know.

24

23 Schwarz. Did he ever provide services?

Angleton. I don’t know.

Schwarz. Have you heard that?



but I haven’tlookedFat

the came to our attention

basically in connection with the leaks

to the Szuic-Wells-

5

6

7

8

9

10

11

12

13

scientist and all the resit of thenv14

15

16

that17

man was18

entitled toZone free shave.19

think he20

21

him with his biographical sketchcome“,out he mentions22

Who was your successor?Senator Baker.

Goorge Kalaris.Mr. Angleton.24

2i?y I had never known him before.

I know your successor. And I dbnilt

actually mentioned the name.

and that was Sidney Gottlieb,

gave him the 22nd oi

I was not prepared to respond to that that every new

Mr. Angleton I have heard that

plutonium and the

his comment as I said before

Senator Tower.

It told him

He

that means heZwould have a live source across the board.area

dossier for the last ten years

Angleton meeting?

Will you go back

in the Bay ofSPigs

MrAAngleton. This basically — the th<Mg that began to

really disturb me was, number one

tha Hersh tolwihlm that the thing that/really bothered him

about this storyswas that it came from’the same source who

December, without identifying him, and the

fact that when he was 'going through this business that he had

the best sources in the Ag.enc.y^

and here was a scientific aidfegation

And again, if headid have a live source in that

When he asked me about my successor

Andghe says,

But in this article which has just



and

up,

are

®of why he

d®&ferent than his.

5 Mr.

6

8

9

10

11

13

14 Do

whatever15

thestory16

17

18

19

20

2

22

23

24

ate.

do

dealt with the

those

Mr. Schwarz.

newspaper source

Schwarz.

In o

Mr. Schwarz.

Mr. Angleton.

... . < A 35

So obviously he was talking to me as somebody dis

affected from the Agency, et cetera.I mean that is my -view

was doing all this. Whereas my concerns .were quite

Do you think it is possible?/because of

Afferent concerns, that your effort ^b/deny the story

did not g^tXacross to Mr. Szulc?

rewords, you are saying yo^had some concerns tha

cientist being involved, that dealt with.the

.hat dealt with/Easy Chair, that dealt with

the statement that m^ybe the December 1974 article was inaccur-

he pursued all \thes^matters with some vigor and in-

you think it ifefposs^ble that because of that that

denial you made of theX&ansfer of atomic parts of

didn't geAfrbacross to Mr. Szulc?

Mo, I think it got across to him.

Can you recall yourXwords to him that

denied the .atomic transfer?

MrA/Angleton. My chief words to him wasy^I said, do you

realiZje/what a thing like this implies,

depending on how the media picks it

the efforts in the Middle East?

But words like that

with beingtrue as being false?

what'six would

in destroying all

as consisterft-

TOP SECRET



Mr.

B

9

10

11

based12

13 true.

Senator Tower14

tions here.15

16

17

18

19

20

Angleton.2

22

24^
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in

Did Szuic s,®

can

typs/of precision. The

British!

and a'Lk that

Senator Twoer.

Angleton.

JFK Act 5

They were consistent, but they weren't

that fashion. They were stated in the fashi^i that

Mann is a person who fits within the Philby, etcetera,

Ax in a false story of this sort, which Gome's to the

who pull out a file on Mann, and the.}/read down and

go back Wto the fact of Mann's associatloiywith me, Mann's

aseociation\w‘ith Philby, all this stuffj>f my actions with the

regardless of What the U.S. Government

tells the Britisher the French, o^the Canadians, or the

Australians, or the \^ew Zealanders, all of whom have fundament­

ally the basic informatsiron l$t would be a confirmation to then

on very high level information, that the story was

just about three ques-

whether or not, during the

JFK Act 5 (q) (2) (D)

Di^he ask youto confirm or deny that?

t remember it with precM.sely that

story that he gave was a v ucid ,

straightforward story without any if's, and's and butts .

Did you deny only in part the validity

of the question that he asked?



JFK Act b (q)(2)(DJ

5 I* would like to

then when

all I can say is that anyone who followsdo with chnol

9 closely

CIA, it10

11

Central Intelligence12

This is a thing13

14

bst some of the installaticdon't know the extent of thi15

16

Mr. Schwa'.rz . When you say17

theMr. Angleton.ie

we put in there;,19

the GEAyput in there?20

TOP SECRET

r.

YOu are not talking about -Senator Baker.

electronics

bit down into the other things which had to

The CIA

something he came and/presented. Ands story

No, I denied his storyAngleton.

in the last war we lost'-

hichticated gadgetry

What installations?enator Baker.

the asser,

because

is vol

Mr. Angleton.

4mean the CIA?

slost entirely --

JFK Act 5 (g) (2) (D)

In other words, if he askedyou about the

nd then laterjonrSadat accusations against

inous i^nkterms o,f»their spelling out the sophis-

the^difscovered, which came from

which we had put5?rn there.

Mrf.wSchwarz.

ilways concerned us,

and we still do' this today, we

When he say

Angleton.The line of sight,

I am talking about the signal intellrggince.

ere was some very sophisticated gear that was put in



(g) (2)

gained throug of the compu-

5 terizu-ng and so on of those SAM's

6 pared equipment to

in order to transfer the

8

9

10

11

12

13

14

15

no16

17

18

own.19

Ana I think Wells will bear me out20

21

JFK Act 5 (a)(2)(D)fr-pm somebody who is in mean that22

TOP SECRET

And Senator,

the nuclear one, because

work again that Russian business

I made the comment thatexany

So I told 'them I sa yes

tha t

But there was«3no - so tha>t\<this is clearcut, there was

most o

We c d read a whole

than we had,

5JFK Act 5

And I want to complete thia — because of the fact

he information which we gained from theaSAM's

Ing on using B-52's in Vietnam

ve highly sophisticated

knowledge to V^e

therefore we were pre-

have worked on questions

we have always helped them out%technologically. And I think

■ece of gear we ever gave them

that they turned it to avfar greater sophisticated use

which was .trueBln many instances.

And they would cannibalrze;,and we would get the product.

attempt to lead him on regardin

the nuclear one/was very clearly statedVto him, that the injec-

tion of Mannyinto the story had a certain^significance of its

e injection of that could not be magic, rt-^had to come

ement -- and if this story without the introductionTbR Mann

beertold, it would be just another of the many rumors^

there is something I forgot, and I want



the Middle Eas'tzfrom

ASdio Moscow that the CIA — and then

7 ground in the.war met there and pre­

pared andB out of the Six-Day

9 And And jthere was tremendous pike

of\ Soviet materi they10 into our media, be-r got much

11 East in Arabic, and which

obviously they knew.2

They used Harveys X/na ei instead of

1

the15

©n the Cuban business And, therefore,16

and so on.17

18

here or was it in19

you20

Szulc^bout the use of Dr.21

Dr. Mann s name. My expxsesaion wasMr. Angleton. Not22

that if you -- I said that

24< many things injected in it

2'5
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name, because

strategic part

express any concer&to Mr.

article. false as it is. w/Vbh the

Mann s name in this a^r^icle?

I became scared of the thought, because, the story oone.

it showed the had knowledge of Harve

The query \then raised was whether he penetration was

Morris, he C ef

and more impo

get back to it

Mrif Kirbow. Did

ith the Israelis, ancT had

whd<!w

it is directedcau

After the Six-Day War

a barrage of propaganda in Arabic fto

the Soviets sentzout

mentioned Bid?l Harvey,

working for us, and whom I had put in .touch with the

ring the Cuban business — had metzon a ship with

of the British Intelligence, who had a back-

fesslonal\ly we were very close

I had introduced Hair.vey as the on-!y officer to

— I will be very frank witneyou



to Ben a few times and I know him well and he had

absolutely a

And this^was

5 was

6 did he come you or did you come to him

Senator Ba'ker. Did he

B Mr. Schwarz

9 Senator Tower. Beit me

10 yes or no.

11

12

14

15
JFK Act 5 (q) (2) (DJ

16

17

18

19

20

21

is that correct?22

25
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Angleton. It is very difficult for me to respc

And furthermore,

because after all this was a fast-movina discussicto/ that,

Mry/ Aaron. So you didn t confirm and you didn‘wgdeny

kF

these two journalists was so implausable, and I looked oveS

stoney expression, no expression on his/face.

something very,.very queer, and thetwhole thing

initialed by him. And that was why I askfed'Mr. Szulc,

ask yqu,,one specific question,

^covering an awful lot of subject.



& * a i

back of my mind was the fact that we had problems with4:/

2

5

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24/J

ithe

I

JFK Act 5 (g)(2)(D)

Mr. Aaron. What problems were those?

fMr. Angleton. They were very sensiti^s/problems. And

don't^hink that they really shed any lighten things that

you are taSking about here.

Mr. Aarw. Do you recall a conversation with me and

Mr. Schwarz in wfrieh, in discussing ^thls same matter, you

said you felt under 'noaobligationJtp either confirm or deny

this story with Mr.

Mr. Angleton.

was a denial. And I

Szulc.?

' Yes used that phrase.

think^hl$\WeIls would second

that there was a denial [But wheal got down to a

back into the meeting 
// 

source that had ter do

other questioning

with

Senator Tower.

the

lot

There

fact

of the

thinking wasfeo try to lead

Hersh

him around

with

Are

rSlead him back to

Sidney Gottfiieb, and so on.

you saying in V&fect, then,

this

that

any questlons|rhe raised with you about the transfer of 

visual material or deeper technology, or manpower, for that

matter,/®Eo the JFK Act 5 (g)(2)(D) was couched riy'circumlocutry

termsKof some kind?

St hat sort?

Mr. Angleton. I will put it this way.

Senator Tower. That you got no direct questions

Mr. Angleton. I would say this to you, Senator. WheW

TOP SECRET



I left there — and I think this

I will we

invited us to the restaurant he was insistent onixit. And we

4 we ret there. And here in the restaurant the/entire discussion

5

6

7

regurgitate thife. entire matter.8

Which restaurant was it?9 Senator Tower-

10

Senator Baker. Kra you ever11

might be recorded,12 you are driving at?

Mr. Angleton. Mdon't The thought crossed my

14

of things.15

And so we/got back to Wells'16

17

IS

broke up.19

20

2 J

22

a setup?

Szulc interview, story an

TOP SECRET
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house? And it was very

I told him%I just wouldn’t do it And that is&how the thing

meeting in

Mr. Kirbow. That this whole

What might beMr. Angleton.

went to the restaurant he

late. And

full of

of he could hide a lot

is a very important pp'i-n’t

have to explain

was a^ecapitulation by him in a restaurant that was fairly

epple. Hersh was a person who .had requested a secret

ells’house, and then proceeded in a restaurant to

Mr. Angleton It was^the Sea Catch.

have any impression that

isStSrat what

mind. I looked at him, and he sost

And her tried to get me to come bac^Ato his place.

Mr. Kirbow. Mr. Angleton, in your long relationship and

Position with the'Agency, did you ever express your'concern to

anyone out there that you thought this might have beerifea

setup by a foreign source, or from internally?



I

I never discussed this wi;th^anybody

7

8 Szulc's files

9

10 it as a dossier

Mr. Angleton11

12

first13

Pigs and is foreign-14

born and the Bureau has15

a similar created and16

17

routine security check is made18

19

Mr. Angleton. No

Schwarz. Past surveillance?Mr.

Angleton. I don't know. I am not aware of ifMr

I don't think I have ever seen his file for fi^e^orI say <

*25
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s

years.

Mr. Miller. You spoke Of'/that earlier, you described

Schwarz. Are you aware of any surveillance of

think there is a file on it, a

WKso on. An^ I think theXfact that he

I don'^Jcn’ow what to suspect

one, who made/a?reputation for blowing the whole Bay of

the al*l-egations and so on;. And so

filev And many of these^fMes are

rything else

Mr. Angleton

the Agency until we had this lunch

<1

5

6

20

21

22

Senator Baker. Do you suspect that

Angleton. I do not

now,?

because I Wn' t have access to files<?And I think one has

to review a l'g£xof material. I thl’nk one has to review

security file. I thln^fie ^as one of the journalists, the

they get to/gbe accredited to the Pentag’OK and therefore a

Mr. Szulc?



J

a person

7

6

9 file matter.

10

11

12

13 men.

14

15

wrote a storWabout — what did 16

he17 say

Mr. Afigleton. I think18

23

because our staff was cut in half, and we had the problems

TOP SECRET

Mr. Miller. And Vo the r Americans?

it would be many more. I have

Senator BSkfer. Hersh

7,000 files. Was

Mr. Anglejgbn. No.

that right or wrong?

friend o

Mr. Angleton'

Mr. Angleton. Well, when you consider all vis (checks

Mr. Kirbow. In your official capacity in the diWyou new

had any occasion to cross Mr. Szulc's trail or cofiW&er him

4

5

6

19

20

jtjtr. Angleton. I separated him once iifeazfight with a

mine.

Mr. K^bow. But nothing in an capacity?

Mr. Miller'et me ask another question on this

Yousaid that to y^Sjk, knowledge there were files on Mr.

Szulc. Were there files d^other newspapermen?

Mr. Angleton. Yegf.y tR^ge are files on other newspaper-

A lot of them

never counted them.

Senator Baker. How many? A hundred thousand^ a million

do 500,000 visa checks on foreigners -- and the»question

®f American sponsors and so on -- this thing on all of ShTs

is a question of the gradual deterioration of our efficiency



up

of the Watergate, and we

great deal of this stuff

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

2 4/i

had all of these things. And soZa

4 Senator Baker. You

essionally worked upon.

Mr. Angleton.

was there but it wasn't being pro-

have mentioned the Watergate twice

Can\ypu shed any light on that period in the Agency's 
S3b / ~ ~

life, the impact that the Watergate in^stigation had or any

involvement of^the Agency in any of^t-he so-called

Watergate affairs^

Mr. Angleton?8xpf the Agency Itself?

Senator Baker.

Mr. Angleton.

connected with it.

I am^sorry, sir, that is a debatable

question there, and

What was that

it

I want

again?

to narrow it. I want to make

(pKget it accurate.

I don't wanSenator Baker

broad.

Mr. Angleton. I

Senator Baker.

want to make sudgS\I understand you.

There are two part^ of the question.

One, do you know of any Agency involvement’^^ those who were

workin^>in the — working with the AGency in^he 

in your break-in or the preparation for the cov

attempted cover-up?

Mr.

^by that I

Angelton. My

am separating

newspapers. I know Jim

answer on that is, I do

the midnight channel 26

McCord extremely well.

TOP SECRET

not

things



5

25

atergate?

Senator Baker. Are you aware of the letters thatt*

Record wrote to the DCI after the Watergate suggesting how

yo gpuld avoid having this blamed on the Agency^

M^. Angletop. I am aware of what was in^sthe press.

And Paul Nabami recently died who wrote thosWletters, and

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

it made gre^^^ense to me, and I had persopil. relationships

beyond an officinal relationship

Senator Bake

Helms.

Mr. Angleton. I widn 11 kne®>

He wrote two EbyGaynor and three to

Senator Baker.

Mr. Angleton.

connection, because

was a very stubborn

I

I beli'<

I can say that Gaynor'sIn any^eyent,

he had^great^trust in Gaynor — and he

man^and he le ^the AGency on conviction,

assume, or troubles^xn the Office o’ Security.

Senator Baker^In connection with

Mr. Angleton. He left much earlier

Mr. Miller. He being McCord?

Mr. Angleton. Yes.

Mr.jMiller. Why did he leave?

23

24

22

Agency?

Mr^ Angleton. I don't know. And I was really

that^Hje didn't come by and say goodbye.

Senator Baker. Was he a prominent official a

Mr. Angleton. He was not.

TOP SECRET



was a pretty ^ngthy use of him.

7

8

9 Complex?

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

Page 51

jfithis way, what

Senator Baker. Did he

Mr. Angleton. He was a

s_e abroad, which meant that

And .used him twice, and one

5

6

20

21

22

And he

have a prominent

man that had a very

it had to be bur

flowed instructions to the letter./He strayed on t|

one. And it^is not important. It is jMBlt’ something that

he did something that wasn't very wi^e^

Senator Bakhfe. Doyou know ^hy he went into the Watergate

Mr. Angleton. I^*an' t/understand it, because I would

say it was ideological wi^^him. There wasn't any difficulty

in understanding his views dnaa given subject.

Senator Baker»^rhe equipment that was used, I am told,

was a fairly primitive sort for that sort of operation.

Does that agree with your appraisal b^him?

Mr. Angle’te’on. That is what I reVd

me also, because as a rule — let me put

And that surprised

I am saying* is, it was the Soviets who made allegation

that in/a certain country very close to us theySwere using

a lasher beam on a window of the Minister of Defei^sp- and

acquiring everything.

So, instead of using anybody in the clandestirfe^side,

ftook McCord and the group and sent them to that countny\for

six or seven weeks to work on it. So, McCord has great

knowledge of the — he knows the counter electronics.

TOP SECRET



to lead you too far away fron

9 be interested in knowing what

10 about the Oswald situation.

11 does it haveFOr

12 file on Lee Harvey Oswald?a

13 think, moreMr. have, I

14 I think they have a subject file and in that theythan one.

Warren Commission15

16

17

18

19

20

21

the

benot

the25

TOP SECRET

J 
!
0 
£

Senator Baker. I don't want

noy that you have got to know the other

nator Baker. He was familiar with

source of fhit^Lligence gathering?

4‘ Mr. AngletonnMtoecise

'5 „ And that is why I canTj^u^egs^and —

papers are correc^^l-n'S'ha't they have statei *Kt-ho.uqh many S3

8

the original subject. But I would

if any information you cangive us

instance, does the Agency keep a file, or

Angleton. They have a file. They

have all the documentation that went to the

through Mr. Raymond Rocca, who is my deputy.

And then there is a lot of undigested material that was

brought out after the Warren Commission.

Senator Baker. Was there ever any inquiry? Or do you

have any opinion as to whether Oswald was a Soviet Agent?

Mr. Angleton. Yes, I have a very strong opinion. I know

22 time factor, I will try to shorten this.

But I tried to prevail on Mr. Dulles that there should

24 that there should be a statement to the effect that

Commission, in the life of the Commission — that these are



1 the conclusions on the avAllabla evidence. But given the fact

2 that the Soviet Government has a Department 13, which is under

the Central Committee, who is taxed with the assassination of

4 Western Leaders, that the door is open, and that is for future

5 generations to speculate. So that it would not be closing the

6 door, that it would really mean the investigation would be

7 nursued

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

Senator Baker. John McCone, as I remember, was 

queried once on whether we could establish the bona fides of 

certain people, including Oswald.

Mr. Angleton. And Nosenko.

Senator Baker. Was there any advice by you at that 

time to McCone or other wise that the bona fides of that 

Soviet person or of Oswald ought not to’be stated in cate­

gorical terms?

Mr. Angleton. During the period of the Warren Commission 

we prevented as far as we could any information from Nosenko 

going under the record, on a question of bona fides.

Senator Baker. Why?

Mr. Angleton. Because we didn't regard him as bona fides.

Senator Baker. What did you regard him as?

Mr. Angleton. We thought he was a dispatch agent who 

was sent to mutilated the leads of very high grade Soviet^ 

whom we had acquired prior to that.

Senator Baker. To mutilate leads relating to the Kennedy

TOP SECRET



1 assassination?

2

V.£

4 alleged penetration in

5 Senator Baker

6

7

8 interview recently with Shor I called his executive officer

9 Elder and I asked
L*

10 alleged to McCone that we now

And I said11

12

to you13

But McCone was a man14

He has total recall15

16

17

infact a Soviet agent?18

19
d

20

21
5

22

24

25

TOP SECRET
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said, who in the Agency ever

Mr. Angleton. He

him, and he

the U.S., et cetera

8
Mr Angleton. Relating to assassination, KGB agents

ly, the British agents, and many agents in France, a

And did McCone accept your advice?

did, except that I understood that

lot of it has been declassified. And when he gave this

had re-established the bona fides'

he is an old man and doesn’t think too

well, et cetera, and don’t give me that stuff.
o

And he said, well, I will give it

And I never heard from him since

whowould not have made this statement

Senator Baker. I am sure he does

Do you have an opinion as to whether or not Oswald was

Mr. Angleton. Well, let me put it this way

I don’t think that the Oswald case is dead. There are too

many leads that were never followed up. There’s too much in-

formation that has been developed later.

For example, in 1966, in a Soviet book on Cuba there is

a photograph of Khrushchev, a photograph of Castro, a photograph

of a man called Alexiev, real name Shettov, KGB, with the first



the Soviet KGB operational man in Mexico When the Mexican

police arrested Castro as a student, they found in his note-

Soviet Ambassador to Havana, and a man named Leontov, who was

4

5

6

books the name of Leontov, KGB, Mexico.

Now, photographs 61, and so on, are in a KGB journal for

Soviet citizens abroad. It is a bible,75 percent KGB staff.

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20 I 
i 
I

21

22

23 h

Photograph of Brezhnev, Castro, Alexiev, Leontov.

Now, we had a double agent after the assassination, 

who made a number of allegations that he acquired from the 

Chief of KGB, Mexico, Yatskov and he was a superior of Leontov. 

Now, after the assassination Khrushchev was in Cairo on a state 

visit. And he pulled an American jourryllist aside, and totally 

out of context, expressed the view that there was a con­

spiracy, and it involved the Right Wing of the U.S.

The thingwas totally out of context. And he planted 

this bug in this fellow’s ear.

WE had double agents who stated that the KGB put all of 

their personnel for six months on working on the assassina­

tion, and had concluded that an American Right Wing business 

under Johnson was to succeed in power. And I am not talking 

^bout petty informants. I am talking about men whowere ascer­

tained members of the KGB and part of the Soviet elite.

And I can multiply that. Those cases, those leads have 

never been followed up. One is because of lack of manpower. 

Two, the general problem in Washington and the government

TOP SECRET
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3

f

1

2

5

6

7

8

that there is no forum which can adjudicate issues in the • 

intelligence community of a counter-Intelligence nature.

I may have allegations, very firm, that relate to somebody in

high office. But there isn't anyone, ombudsman or somebody, to

whom you can go with the information and talk to the Soviets and 

pull the bureau and ourselves and everybody together.

Senator Baker. Could you give us at your leisure a memor-

andum of your recommendations in that respect, how that might

9 be constituded?

10

11

12

13

14

15

16

17

18

Mr. Angleton. It would not be a pleasant one. I have 

submitted — and I don't think it is breaking any confidence — 

such a memorandum to the Commission. And I have submitted 

a personal letter to the Vice Prsident. And my whole plea 

was that my days were numbered, but regardless, that in and 

beyond the life of that Commission, that in his position as 

Vice President he had a rare opportunity the first time these 

matters were ever aired, and that the disaster of Hoover's death, 

and Gray, and the Watergate and so forth, has destroyed the

19 counter-intelligence forces.

And this added thing of Hersh has about dealt the final

■NWfi53€©



I have put in there

4

5

6

7

hav

8

9

10

11

12
o

14

15

16

17

18

19

□
20

21

Mr. Angleton. Very, very poor.

that it has put us back 20

yjery intelligence service

communications, New

et ceterauXAnd there

moreVsensitive which was

York

were

54

and I think it is very c'^ns'ervative

years. But I think ijjKt'he eyes of

in the Western Worjl’d^' where we

had the leadership and we pulled everything together, and

where iiey have looked to us for guidance^and for traces and

for unders^nding, that we have los^/^11 of our prestige.

Senatof^Baker. Two more qui'ck-questions, and I will

yield my turn

Do you know 3^or hav^jany substantial information about

Russian KGB activitie i'nC€h'e U.S. such as the Infiltration

of Congressional offices,?^

Mr. Angleton.^
/V

that relates to tWevipast and to^mbdus operand! and to targets

and so on. And/that is inclusive ofiXa11 the American life, 

and in particularly visits to the Soviet. Union, and so on.

There'’&s\a whole history of information

Thereare communications intelligence

broken dmng and after the war, KGB

to Moscow, and Washington to Moscow

crMpfenyms given. And it runs into hundreds of thousands of

ages, of which a small percentage have been broken.

22?

t those cases will not be subject to prosecution, because, they

problems^?would not be admissible. And there are a lot of

British,there. We have worked on it, and we brought the

TOP SECRET

And they relate to Hiss and many things. And most of
$

25

^24



JFK Act 5 (g) (2) (D)

whjere they do share common information.

5 Senator Baker.

6 ing witH^penetration of a Congressional off^Se?

Mr. Angleton.

8 you that it is the&last thingl

9 been concerned wi'thi in some months

10

the second time in my KBfe11

12

13 quite a shock.

14 Senator

15 Congressional

effort by the16

phone conversations'?17

because I can'assure

No. But my statement doesn't

* 55

because wejnave

this common denominator of the military and other agreements

And there are many unresolved cases.

18

19
□

J

20

21

Do you know of any casesS./ though, deal-

I have seen

mean anythir g,

have

these

allegations in the piper, I wouldn&t be surprised. And this is

t*he third time, I have ever

been here. To come here Wff^ee how this whole set up is is

Baker. WhatfSabout Communications intercept

conversations, are you^aware of any methodical

Russians or the KGB vis-a-v^-s Congressional tele­

Mr. Angleton. Absolutely. I think -- I amlfapsuming. now

that the people in NSR are correct, they usually ere, that the

telephone,/the formal

without the knowledge

microwave. That runs
t

23

24

calls?

22

25

telephone company traffic apparently

of the caller, is quickly shifte&\to

into hundreds of thousands of telephone

Now, I used to be quite deeply involved in the

tration of embassies, and so forth, in my youth. And it

TOP SECRET
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time before you finally getlong into a code room and^e

securely

What I am trying to say is that if you ge@enough4

5

6 aboQjgS^that installation than anybodvjAW.no occupies it.more

1b a fingernail, arm and body affair. It takes an awful®

place where you can do something

deptl^^n any target or any installation you j|egln to know much

o

8

a

s

7

6

9

10

11

12

14

15

16

17

18

19

20

21

that

as 30

Senat i&Baker. If I were trying to/confirm the rumor

the KGB h^^the capability and did in fact record as many

or 40 thousa'hd&simultaneous telephone conversations,

mostly related to governmental Officials, and transmitted them

to the Soviet Union, and^kep^i’ndividual files on them, would

you confirm that for me?^

Mr. Angleton. I wo® state that that is absolutely in

my view correct. And I.would s^y^ that the man who technically

could respond to that'would be DK^Lou Tordello, a retired

Chief of NSA whoyi^now, I think, still a consultant there.

And he is proba’bl'y amore sophisticstedwerson to relate the pro-

ducts of NSA/to the realities of the queswon you asked.

And I Ithink the other point I would make^is simply that

what thei

In oth,

KGB has, which we never will have, islmanpower.

rds, we have to narrow the size of thdig;t?arget some

a di

Our State Department says that what happened

England has no relevancy here, because we have had24

in WashinRitor^etup, because among those expelled men who served25<

TOP SECRET
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day/tKe way the British did, and expel that 105,22



6

7

8

9

10

11

t

15

16

tlon.17

18

officer ^threatening one19

from the United

he athe Bureau, was ?

Docld:32423393 Page 60

Nationsiy^a young 
1 '

the Western World. And;

and who weren’t in the U.K., were those who

Anglo-American Desk, which meant that there

were on th

was a

(American whom they had handled in Washington wh^ha'& been

transferred to London where the case of f icer^Wl’lows the agen:.

5 And that statement, official statemefStZ was put out witi-

out any consultation with the Bureau or^qurselves. So, we 

are living i&a dream world here inXtbrms of Soviets, and tim 

is short, it isodetente, and it lira'll the fallation kind of

discussions and a^fg^ments one/hoars on the subject. We have 
%

come to detente for vi’nforma.tlon through operations and our

understanding of it, nbtvwishful thinking.

12 And our views areSsnared by professionals all through

'laugh at the U.S. in terms of wha

14 detente has done. /^ut what it.'has done to the intelligence

services, or to^bhe FBI, the FBIWis only a shadow of what it

once was. Ands^sb there isn't any is^^l internal security protoc-

The ^Bureau' s problems -- and I had '’■the case of a KGB

of the people we arewpealing with

20 in the7Mid-west, he was

21

22

KGBZfellow. And I asked

And they said, we put him to bed.

They didn't put him to bed, he was where he wasn'^X

supposed to be. And I tried to get the department to go in^ith

him. And I am still up there.

TOP SfCPET
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And we had hoped

^senior KGB, going back

Butxmy point is that the counter intelligences the o Id

7 consultation buit^that of Mr

all of us at/tKe same8 Rocca and mysei^and Mr. Hood time, a -

9 to

10

11 Mr. Angleton. Hood was an /a_ssociate of mine

from the beginning under^b&^h corporals in the military.12 An

left for his ownhe13 reasons

Mr. Schwarz.14

Mr. Angleton.15

it16

Rocca left with me simplwbecause we shared common beliefs a nd17

we worked together foraO-l years.18

Senator Baker,/® id it have anything to dofcwith Hersh19

article of December 27?20

Mr. Angleton. I don't know. has not oonfidc;Mr. Colby21

in me.

you?

a job, as he had done so24 Sir. Angleton. He offered me

'Srhichfewas financial. mSf

ways have gohekon. There is no

He left. /But lit. was with motivation

Senator Baker. Did he fire

■successors or as^to organization or as^toZanything.

was financial. And he pronounced that he was going to leive.

^Why did all of youPleave at the sameSenator Baker.

W. time as you?At the sam

5

6

22

O<4ol/ 
to have General Orloff, who was

to the days of Reginsky and Stal^

■rid Lenin, who had been the head of the KGB, in Spain^gf t

timegof the Spanish Civil War. And we had him stakoilout in

Ohio uwler an alias, and they found out about it

TOP SECRET
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59

exercising my r^htson two or

CIA, and so on.

three points. And I said, I am

4

5

6

inder the

he said, I have got to run, and it was about/ five

past five^And I asked him if he understood in effect what

he was doing Jthe implications.

And he said%. that is the responsibility^! would assume.

7

8

9

10

11

14

And I said, wha^ about Mr. Meyer, and^building up to he

our successors?

And he introducedAnd we were about the^same age^

Meyer over the years into moreX^sensl’tive operations, and all

the foreigns

the reaction

And

And

with whom we workedi/^agents and what not. And

he

to him universally was he was to be the successor

said, that i<s/some thing I ^11 have to negotiate

I said, wha^do you mean negotiate

he said,/\we will talk about it next w@ek.15

So,16

■ash 17

18

19

And

I ggr Up and shook hands with him and walled out.

22

24
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Presidential apparatus?the

8

stuff in the paper
9

10

11

12
the questions that

It
you about Oswald?Senator Baker asked

14
was a picture ofpictures, one of whichWhat about the

1 5
in Mr. Oswald sa piece of paper foundLeontov that was in

16
arrested in Mexico?pocket when he was

There is an allegation.Mr. Angleton.
18

What connection is there between that
1 9

picture and that allegation and Lee Harvey Oswald?

2 I
allegedly to contact the Soviets.to go to Cuba

And was Leontov then in Mexico,Schwarz.Mr .
2.'.

Angleton.
2 4

believe was actually controlled by the Soviets,
2b

TOP SECRET

Mr .

Oswald s trip to MexicoThe only thing is,Ang1e ton.Mr .

because the double agentI don t know,

Schwarz.Mr .

Ie ton's Never.

Sena tor Baker.

fl« ah

.-’Senator Baker.

Mr. Angleton. Never, Senator

Sena tortB'a k e r . I am speaking of anyone who mig

Can I follow up some ofSchwarz.Mr .

Do you know of anyone having electronic

surveiNance conversational recording in the Oval Office other

than the Presidential (?) capability?

Dovou know of

What has come out^aBout the Joi

penetrated the taping capability in the Oval Office?
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Byetkov, gave us information which we would now regard as

private, which would tend to absolve the Soviets of any

implication with Oswald.

Mr. Schwarz. When you acquired from a number of sources

the information that the KGB had spent some six months

Mr. Angleton, We only acquired the hard stuff of six

months and what they did from one man who was very high in the

KGB .

Mr .

when did

Mr .

Mr .

Schwarz. Without getting into what his name was,

you acquire the information?

Angleton. 1967, or thereabouts.

Schwarz. So it was after the Warren Commission had

14

15

16

17

18

19

6

Oi

20

22

24

2 5

age

reached its conclusions?

Mr .

the life

Mr .

Angleton. Did you have any such information during

of the Warren Commission?

Angleton .

Senator Baker .

Mr. Angleton.

I think the only thing was the Nosenko --

Which was suppressed by whom?

We suppressed it, because Kosenko

at a very brief time after the

Senator Baker. And he is

a planted agent?

Mr .

mission.

Mr .

Mr .

assassination as a KGB

the one that you think

defector

now as

Angleton. Yes. They thought he was sent on a

Schwarz.

Angleton .

Suppressed by whom?

Suppressed from the Warren Commission.

TOP SECRET
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Mr. Schwarz.

62

You said that Nosenko, one of the reasons

you suspected Nosenko was a double agent, or a planted agent,

rather, was because he was saying things that were contra-

dictory to some other high quality perSon who theretofore had

been giving you information before Nosenko came- to this

country?

Mr .

Mr .

relating

Angleton. That is

Schwarz. What was

right.

the nature of the information

to the Kennedy assassination

person had given you?

Mr. Schwarz. Let me say this so

more sense.

In December 1961 a member of the

to us. His name is Golitzen. He has

except Jack Anderson came out with an

alleging that he had stated there was

that the high quality

that it makes a little

KGB in Helsinki defected

never been in service,

erroneous account of it,

a plot to assassinate

Nixon. He did not make such a statement.

Mr. Kirbow. Do you think this statement should be

the record?

Mr. Angleton. I don't mind it being on the record

the Anderson article. They have been looking for him.

Now, his is probably without any question the most

on

af ter

major

defection since World War II as far as Soviet intentions,

Soviet organization, and Soviet operations are concerned.

And the reason, among others, that it was so important was

TOP SECRET
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1 1
he had decided to defect many years prior to December of 1961,

2
if the opportunity ever arrived. And therefore he used those

many years breaking down the compartmentalization of the KGB
£

■1
in order to acquire the kind of information which would be most

valuable to the US, and to our allies.

o

6

o

6

7

8

9

10

1.1

14

16

18

20

21

24

Therefore he refused many assignemtns abroad, but tried

to always remain in headquarters and get himself appointed to

investigative commissions and other things of this sort which

would get into everybody elses's business. Among other things

he spent many years in the training schools for

came back for six weeks from different

brag about their achievements. And he

in formation.

And among

crytograms and

throughout the

other things, he stated

circumstantial evidence

Wes t.

parts of

absorbed

people who

the

all

that he gave

world to

of this

the

of penetrations

And then the Soviets rapidly transferred 300 of their

people after his defection. And as is normal in a case of

this kind, the big problem is to write a damage report, which

means the whole service would come to a standstill. And the

objective would be to review all paper files aid everything that)

showed his initials. And you usually would have three

categories of information: you would have information which

he definitely had knowledge of, and information which he did

not have knowledge of, and information which you are not

TOP SECRET
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« 2

4

5

5

ceratin about.

Now, when 
a

Dunlop who was

Wi^sW 64

we did a similar operation on the Sergeant

working in the National Security

committed suicide, if I am not mistaken we came

mately 400,000 documents that he could have had

Agency and

to approxi-

access to,

6
although he may not have had. And it is interesting to note

7
that after his assassination in a search of the quarters,

8
the Bureay, or whoever did the search, found six of my letters

9
to NSA relating to information from Golitzen.

10
Senator Baker. Did you speak of the assassination?

11
Mr. Angleton. What did you say?

Mr. Miller. Did you say Mr. Dunlop?
12

13
Mr. Angleton. After his suicide. I am sorry.

Mr. Miller. You used the term assassination.
14 ■

Mr. Angleton. I meant suicide.

d

15

16

17

18

19

20

Mr. Miller. The

charged, as you know,

a

word is interesting, because it is

that he was assassinated.

Mr. Angleton. Maybe I

In any event, the 1969

plastic bag, as I recall,

was thinking out loud or something
-1k

Golitzen reports to NSA were in

in the attic. And there was a

question of whether he passed them before or after.
21

Mr. Schwarz. Now, what we were on was, I was asking you,
22

you testified earlier --
2?. • “Z”

Mr. Angleton. I just wanted to say Golitzen was so
24

enormous to the Western world because we immediately moved on

NW loci

2 5
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10

12

those cases which were perishable, the French, the British,

and ourselves, et cetera. And we had never had a second Chief

Director, which means the FBI type of Soviet, defector in our

lives, and all bf

Geneva six months

Mr . Schwarz .

9

14

this out of the blue, and no contact as in

after the defection of Golitzen.

And the date is

Kennedy assassination?

Mr. Angleton. Well, this was

defection. He came to us once for

assassinstion .

when in relations to the

a contact, this was not a

information prior to the

And then in Moscow the Soviets and I am not going

into a lot of names, a member of the Second Chief Directorate,

gave an American tourist a stack of documents from the Second

Chief Directorate, the FBI, relating.to how they got

(plank)

^blank)

15

16

IB

19

20

25

, and others of our agents, which showed

they didn't get them through a two-headed source, but they got

it through a on our side.

So the leads rant into the thousands from Golitzen

and thousands and thousands of pages of transcript, interro-

gation, exhibiting photographs, and identifications, which in

turn would refresh his memory

that ctme the finalization of

all that, the Vassily

other cases, and many

Mr . Ki rbow. Did

case

on other courses. And out of

the case of

the British

cases in France and

Philby, Burgess, and

Admiralty, and some

so on .

Oswald show up at that time?

TOP SECRET
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2

£

5

6

7

Mr.

But

Mr.

Mr .

Golitzen

operand!

Angleton. No, not from Golltzeh.

when the assassination took place

Schwarz.

Angleton.

called me

66

The Kennedy assassination?

When the Kennedy assassination took place,

immediately and stated that the modus

with any defector from anybody's army to the Soviet

7
Union required that he go through processing by the 13th

8
Department of the KGB.

Mr .
9

Schwarz. Which is their assassination department?

r.
10

Mr . Angleton. Which is their assassination department,

which is called their Affairs for Executive Action.
11

And there are two reasons for it. Number one was, to
12

find out what sophisticated weaponry or training he might have

14

15

16

had

was

for

tha t

more

would be of use to them. And number two, whether it

valuable to reinfiltrate him into the National

future activity.

Army

Mr. Schwarz. Of the nature of assassinations?
17

18

19

20

Mr. Angleton. Of anything. It could be sabotage,

intelligence, or whatever.

AND THIS WAS THE SOP on the dealing with military

de f ectors.

Now. when the Soviet Government turned over to the

t

US

all the documents that led to the interest regarding Oswald

stay in the Soviet Union, there was nothing there indicating

processing by Department 13. Then after the assassination
2 5
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2

4

5

6

7

8

9

10

11

12

11.

14

15

16

17

18

19

20 

'j •

C 1

2 4

2 5

Nosenko, whom we hid once in Geneva, he went back to Moscow.

And in my view he would have never come back on the scene 
c-pt: ALf/McM

because they brought this Cheraponov thing in to have the locus 

shifted from where we would have controls, in Geneva, to

Moscow where they would have all the controls. And that would 

be the Directorate. And therefore they would have the direct 

means of counteracting and mutilating the leads and the 

importance of Golitzen's defection.

But the tourist gave the documents to the American 

Embassy. And we photographed them. The Charge insisted on 

giving them back to the Soviets on grounds that it would be 

appropriate.
il

Mr. Schwarz. These are not the official documents deal­

ing with Oswald but the documents that the man tried to pass 
I- 

in Switzerland?

Mr. Angleton. The Second Chief Directorate, he took all 

of the documents out of the FBI Soviet section and gave them 

to the tourist and we read how we got caught on things.

■I So there is the assassination. Cheraponov allegedly

ji was chased to the Turkish border and shot. And in my view
'i
ji this is a myth, because in 1948 Cheraponov was stationed in 

Belgrade, and he tried to defect to us„ and at another time 

tried to establish liaison and contact with the Birtish MI-6,

j at a -time when Philby was Chief of Intelligence, meaning

I that the approach would have been under Philby in 1948, and ।

TOP SECRET-
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20

68

then he reappears in the early 1960's as a member of the

Second Chief Directorate

That is enough of Cherapanov. But

from the Soviet point of view, the best

5

6

8

9

10

11

12

16

17

lil

19

And then out of the blue, Nosenko,

it is important only

laid plans fall apart.

whom we would never have

seen again, reappears after the assassination in Geneva, and

tells us he wants

Mr. Schwarz.

inconsistent with

to defect.

And he provided

Oswald being the

Mr. Angleton. I am comint to

information which was

Russian agent?

that.

So immediately we tried to get the breadth of his career

so that we know where the priorities are. And the first thing

he tells us is

Directorate in

over his desk.

it

to

that while he was in.the Second Chief

the American Section

And his first story

was two volumes or three volumes.

Oswald's KGB dossier went

as I recall it, was that

And finally it went down

one volume and a small sheaf of papers.

Also he said that the dossier showed clearly that Oswald

was mentally unbalanced, and that he was a poor shot, and >

therefore couldn't get a hunting license, and a lot of stuff

of this sort.

And then on all of these outstanding leads penetra-

tions, of the French, the Americans, the British codes,

of the Embassy, all of these different sorts Nosenko

something to do which diverted us from Nosenko's leads.

TOP SECRET
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r
■ f.

in the normal course of eVents, we might have put Golitzen in

contact with Nosenko, which may have meant the assassination

4

5

6

7

8

9

10

11

12

10

14

lb

16

17

18

19 ।

20

21

22

22 •

2 5

of Golitzen, because the whole approach of Nosenko was one 

where logically you would bring them in and have two bodies, 

-7'' one from the First Chief Directorate, that is, Golitzen, the 

CIA part of the system, and the other from the FBI part of the 

system, and therefore you would have a very strong balance 

against the KGB. But we didn't do that. Because there were 

certain things, litmus papers, questions put to Nosenko. And 

as far as I was concerned, if he was bona fide he would have 

answered one way, and he did not answer that way. And they hac 

to do with some deeper secrets regarding a meeting of the 

2000 members of the KGB and the Soviet Government in May of 

1959, presided over by Shelepin and attended by many members 

of the Central Committee on the reorientation of the Soviet 

Services and the return to Leninism wherever intelligence 

operations has a political objective. And this is a part of 

the process of de-Stalinization. And so when we took him 

unwittingly chronologically through his career, he .omits 

all of this phase. And we had three or four or five other test 

things, where their damage report would not show that Golitzen 

had access, because it was part of his way of getting in and 

breaking compartmentation. And therefore they would have no 

evidence that he had sufficient knowledge.

Mr. Schwarz. And so Nosenko looked funny to you, he

TOP SECRET
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looked wrong to you?

Mr. Angleton. Absolutely.

Mr. Schwarz. He looked like a plant to you?

Mr. Angleton. Precisely.

Mr. Schwarz. And among the information

to you was that Oswald was a mental case and was a bad shot?

Right.Mr. Angleton.

Mr. Schwarz. from Nosenko
S

Mr. Angleton. information
9

normal practice was for Department 13,that suggested the
10

responsibility from the Russian KGB for assassina-which had
11

12
the Russians transferred documents concerningthat when

Oswald, that there was no reference in there to any such
14

1 5
it is that there was a man who was handling George Blake from

16

17
returned he became head of the 13 Department, General Rodin.

IB
But he was there

in London,Chief of the KGB
20

he took over the 13 and reinvigorated it.Department
2)

was his connection with Oswald?
22

TOP SECRET

tions, to

and a very high grade man. Then

debriefing by Department 13. And another important part of

London. And when he

interview mi And we had observed

13, and was head of Department 13 at a time -- he hadI mean,

under an alias as a civilian. He was the

I am saying that he was head of DepartmentMr. Angle ton .

in other words, the prominence oft,

And whatSchwarz.Mr .

5r zanGoli t

And you had also received

- from Golitz

Lxitary defectors.

that he provided

who was Counselor of the Soviet Embassy.



toWseCret;WO^
O
.
C
.
 
2
0
0
Q
1
 

W
A
A
O 

»
 
F
A
U
k 

P
h
o
n
,
 
(
A
/
M
 
2
0
2
)
 
5
A
4
-
€
0
O
0

1 Department 13 and this is a point I think I should make, that 

the Agency, unlike the Soviets, does not have an assassination 

department. The Soviets have always had an assassination 

department, which is totally sealed off from the rest of the 

organization. People from the outside k no-■ very little about 

what goes on in that. People career-wise stay in there. And 

they report to the Chairman of the KGB, and drop off, who 'in 

turn report to the Politboro. And therefore it is an entirely 

sealed organization which is capable of all forms of action, 

whether it be sabotage -- an illegal sabotage or what, an 

illegal directorate which is independent of the rest of the 

KGB -- nuclear sabotage, and all this type of thing, and 

infiltration of enemy forces in the event of war. And of 

course assassination, the assassination of Ukrainian leaders 

in West Germany.

Mr. Schwarz. Do you recount that simply because it makes 

more significant the absence of any reference to Oswald because 

you are giving evidence as to the vigor of Department 13, or 

did you recount it because there is a more direct connection 

with Oswald?

Mr. Angleton. This is related to what I told Mr. Dulles, 

I thought it was absolutely wrong to close the door on the ’ 

life of the Commission, and instead there should be a statement 

that.we are not in a position -- that on the fact available to 

us during the given period, these are our conclusions. And

TOP SECRET
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5
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7

8

9

10

11
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13
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15

16

13

then to spell out

and the burden

of proof, but you

in detail Department 13 and its organization

of proof shigts.

never know when a

head to defect from Department 13.

the entire story.

Mr . Schwarz .

But not only the burden

worm goes into somebody's

And that bring you up on

So you have recounted the importance of

Department 13. You have recounted the significance in your

mind of the absence of any reference to Department 13 in the

documentation on Oswald turned over by the Soviets to the US.

And you have recounted the strange nature of the information .

provided by Nosenko.

Mr.

Mr .

Angleton. Correct.

Schwarz. Let me ask you another

about each one of these items. As to the

line of questions

Nosenko information.

you stated that that information was suppressed from the

Warren Commission?

Angle ton. The word suppression is probably not the

right word because, I will be very honest with you, I was told

f
O
O
O
£ O

O
 
w
o
i
u
.

19

21'

22

2.:

2;

the other day- that the information was given classified, and

it was given to Helms or somebody, or Mr. McCone, who passed

as a classified

haven't seen

Mr. Schwarz .

suppress ed?

Mr. Angle ton .

document. I have asked for it, but I

Why did you say a moment ago that it was

Because I never knew where it went. When

TOP SECRET
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I was

would

that .

went.

And then all of a sudden they have declassified a lot of
5

6

10

things, and therefore he had the most catholic background to
11

exercising executive power, but working on behalf of the

Director and all the Directorates and everything pertaining

fact Mr. Belin has made a great deal of use of him in the

Commission’s business, and he is the one that had done all the

digging for the Commission, and so on, on a whole series of

that I am not familiar with.
19

is that the question of Nosenko created a veryexplain

life of all counterintelligence as togreat division in the

bona f ides.

double identification

TOP SECRET

handle something as eomplex as the Warren Commission, not in

role was not one of the executive nature. Actually it was

But my point.to you -

stuff . And Mr. Rocha who was the point of record of the

Nosenko stuff was the .stuff they were declassifying. Now, his

He is a tidy individual. And 1 nto the Warren Commission.

go, I wag opposed to it.

sitting in the position as to where that Information

And my pfficlal position was

And I ghought until relatively recently that it never

Agency s dealing with the Warren Commission, told me that

simply because he was a great scholar and a great many other

and this is very difficult to

questions of when you are dealing with

agents, there is always dispute.

But let me just line up the order' of battle here.
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1 Chief of the Soviet Division accepted the fact thqt the man

2 was a provocation. His Chief of Counterintelligence accepted

the fact that the man was a provocation.
f

■1
Mr. Schwarz. Do you mean provocation, or providing

o

5

6

7

8

9

10

11

1 2

14

15

16

false information?

Mr. Angleton.

I said he was

An Agent Provocateur.

false. My man said he was false. And it

isn't a parrot affair, each one reads the same stuff and

analyzes and come to their own conclusion. And Golit^en,

who defected, based only on the Geneva, first encounter in

Geneva, not the defection, had predicted

because of the enormity of his defection

provocateur into the West to destroy and

in advance that

they would send a

mutilate his leads .

So it was a question of awaiting, you might say,

knocks on the door. And here is Nosenko.

who

Now, since then the Chief of the Soviet Division who is

no longer there, has recantdd in a way the Inspector

General went into all this — he is today the NIO dealing in
1 fi

o

o

19

20

2 1

22

Soviet Affairs, the National Intelligence Officer on Soviet

Affairs. And his counterintelligence man, a fellow

Pete Bagley, who is the brother of the two Admirals

and one of the best men we had, left the Agency and

named

Bagley,

now

in Belgium in private life. And I can go all the way through

these other people who have been dispersed. But the record

will clearly reflect that the preponderance of all individuals

TOP SECRET
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was that Nosenko was sent on a mission.

Mr .

provided to the Warren Commission was the raw infomration

brought by Nosenko,

with the opinion of persons such as yourself and others as you

have he was providing false information?recounted that

I don’t think the Warren Commission wasMr. Angleton.

faced with the issue of the internal issues oever

or Nosenko.
10

11

it is your understanding now —

14

1 5
by higher authority that the information shouldn t be

16
judgment made as to

the usefulness of the material?
Id

not to do what the
19

Soviet in our mind wanted us to do,
20

an official part of the

record and documents and articles, a nd so on.
2 2

2/
provided?in forma tion

24
never

TOP SECRET

prominence and have it out ascome

and then you said no,suppressed from the Warren Commission,

Now,

Schwarz .

Well, the word suppression isn t the rightMr. Angle ton.

Senator Mathias. There was a value

But your current understanding is that theSchwarz.Mr .

That is right - andMr . Angleton.

You first said that the information wasMr. Schwarz .

That was classified,Angleton .

I said . One went to argue the matter and it was agreedword,

And provided false information?

is it your current understanding that what was

or was the Warren Commission also provided

which eas to give it
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public.

Mr. Schwarz. But
2

Commission?

was made known to them in some fashion.Mr. Angleton.

Mr. Schwarz. it made known to them atWas the same time

thought it

was false information?

8
spite of our feelings, either Helms or McCone made a

9
presentation of it.

10

11
certain experts thought that it was false?

12
know .

f rom
14

in your expert opinion thatGolitzen, which indicated the
15

Soviet Union were, I think you putdocuments provided by the
16

17
to debriefing by Department 13, was thatinclude any reference

IC
information provided to the Warren Commission?

19

20
No one would expect

2 J
the Soviet Government, regardless, to provide documents,

secret documents, on Oswald, whether he was or was not their
2.5

24

2 5

TOP SECRET

I can say there is this, to

that innow,

I can t respond to that. I don tMr. Angleton.

it, tunny, or strange,

Mr . Schwarz.

I don tMr. Angleton.

What about the information derivedMr . Schwarz.

I don t think so.know . But all

I thinkMr. Angleton. as I understand it

And I say, I can go all the way back through history,age n t.

was nevertheless provided to the

that at leat certain experts withing the Agency

But without mentioning your feelings,

misleading, because they did not

the way they falsified the official record, they had it with



2

they can t be tested.

So we

state that he went through the 13 Department, which asked him

8

9
was fooled?

10

11
didn t follow the

12

Mr. Kirbow.
14

reason why anyone on the Warren Commission would have known

that as a matter of everyday business that they did in fact
16

run every defector through Department 13?
] 7

IB
that is what I am coming to -- I used tosee, Allen Dulles

19
Dulles regularly, and I was an advisor officiallysee Allen

20
lot of headaches, I dida lot of leg work forto him on and

2)
regarded him as a

22 other things.his papers, amongExecutor

But

24 of what the nungle is around here in terms of theguidance

25

TOP SECRET

running overwas

Warren Commission, Rocha followed it, and he

So you say that as far as that matter goesMr. Schwarz.

we ever told them. But you

there all the time and so on.

the point I am coming to is, to try to give him

Let me ask you. There would have been no

him. And very personal friend. And I am

I don’t thinkMr. Angleton.

issues, And i.

I don t think anybody was.Mr. Angleton. I mean,

the Italians in 1923, Constatinople, and cases on diplomatic

the complete thing was fabricated, and so on.

there la no way of testing them, the security is such that

are not under any illusions of expecting them to

the following questions.

there is no possibility that anybody on the Warren Commission
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19

Oswald?

6

the best
7 .

men they had in my view is a professional a man called Burt
B

Burt

of the finest men on Soviet KGB activities inTurner was one
10

the US, one of the
11

it is my understanding and this isField Office. And

but from pretty good sources that Burtbasically hearsay,

turned over, or hadsome confusion that the Bureau had not

not taken enough initiative in turning over, all the informa­

had been told that

or have it be known to his children, that his negligence was

result, this was

And that is the reason

instead of staying in

TOP SECRET

and so on, so that he would

and that hethere was a black mark put against Turners name,

the President made the trip down to Texas, and that there was

Was there a connection between the FBI andMr. Schwarz.

there was a tremendous flap in the Bureau. And one of

forceful about his position. And as a

I don t know the full FBI story.Mr. Angleton. I know

And he was in the Washingtonanalyzts .

Turner, who I understand just got his law degree. And

And he was pretty

FBI's position and Mr. Hoover’s.

be more sensitive to the things, no longer being Director,

that were no longer germain to his position on the matter.

o < 
J

c 14

c: 15

16

17

1<:
ooo 19
u
0

20c— ■
o

c 21
i

u 
i/l 22
—

27.
**

L.
c 24

25

Turner was handling the Oswald or/ related matters at the time

tion on Oswald to the local police.

confronted Mr. Hoover and stated he was not going to permit,

responsible for the death of the President.

expunged or something to that effect.

he went to the Washington Field Office
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and it was

Inspector General, who had come from the clandestine side of

I don t like to use the word

inspection, it is too authoritative go intoto the Nosenko

matter and see if there is anything there that he should know.

because Helms is fully aware of the split on this whole
8

question of bona fides, and it bothered him, because I had
9

brought him in touch with Golitzen, and he was fully aware of
10

all my activities, and travels and so on.
11

And so this person who was chosen began to interview
12

everybody and reopen the whole thing.
13

safe leads of stuff if you really got into all of the Golitzen
14

and Nosenko and the other things that
1 5

out. to the Warren Commission, to the asininity of what has
16

of experience of myself and my two
1 7

colleagues, that these
lc

19

Rocket elle r ?

There are 20 some odd cases that a counterintelligence
2/

officer in our busienss should know before he even begins to

get his feet wet.

TOP SECRET

our business. to institute

I mean, there were 21

What was that report?report.

are the facts that there are 20 cases

as I pointedpertained

happened o f 27 years

Mr. Angleton. At one stage in all of this

Mr . Schwarz. You

Excuse me. Rockefeller.Hr. Angleton.

said Warren Commission. You mean

much later, after all the dust settled -- Helms got the



Now, when Dr. Schlesinger came in, and I started hearing

10

11

12

10

1 5

16

17

19

20

all

and

of these things of manaement by objectives, and synergistic

a lot of other things, being applied to the art forms whicl

we had developed, I finally got so frustrated that I thought

I would take him up on his own thing. So I got statisticians

in to take all the safes and figure out the linear footage of

every safe drawer, all the way on through, and to computerize

how long it would take the normal case officer to come up to

this elemental stage of being able to be launched.

That was sort of a

figured it

meant that

man years.

Colby, who

out and they

preparatory business. And they

said it would take 22 man years,

if we were 100 percent incorrect, it would be 11

And that was simply to apprise Schlesinger, and

had never been in counterintelligence, of what all

this problem was about. They

people back and forth and all

anybody in that job

or had not had very

And normally I kept

I had men who

me for 31 years,

tions abroad and

had

the

as a rule who

the idea of transferring

rest of it. And I nver chose

had either been in the FBI

rich experience in counterintelligence.

outside leaks to anybody in the business

stayed with me for 11 years, Rocca was with

even though they went into operational situa-

returned, and so on.

And I say this to you, because here was an IG, and

Inspector General, who had had a very lofty mission in Germany,

where we used to have two or 300 new people --

TOP SECRET
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and he is retiredStewart a fine

the

really top-notch men.
5

But he a farce
6

in terms so he would talk to people and get their views

and so on.
8

went to the former Chief of the Soviet Division,When I
9

who was then stationed in Paris and thia is only hearsay
10

the former Chief of the SovietI never read the report
11

look back itDivision stated, when I perhaps I have given
12

subordinates .too much latitude to my And he wouldn t say yea

his very firm statement of the past
14

that this man was an agent provocateur.
15

Mr .
16

of the matter with the Warren Commission?handling

Angleton.Mr .
18

19

20

2]

22
was a view that was shared by numbers of people who had

all is

TOP SECRET

who was in the KGB, and who knew

I don’t know whether the review was ever put inin fact,

a very able man and

as to undertake this burden. And it was

but he withdrewor nay

Th i sstaff that had this view.idea that it was nust the CI

executive . And I mean this sincerely. He is one of

And I think the greatest authority ofdealings with Nosenko.

Did the review concern in any way theSchwarz.

But I mention it simply so that you don t get thethe paper.

thisnot to my knowledge. I mean,

I don t think I have evern seen themay be something. review

Mr Was this MrSchwarz Ermine?

Mr. Angleton. No He was Gordonhe was never brought





/ W

JFK Act

it was foredoomed

. Angleton.

5

anythi
6

e very close friends that I would
8

try to help him oat by gett g him a source totally unknown
9

the And I had them
10

assign a man to Havana I happened to know very well.
11

14

15
was

16

17

18

19
Dick Helms.

20

2
yes, McCone

22
would have know, but he wouldn t have been interested.

21

24

TOP SECRET

25

Schwarz

What I am trying to say is, he knew.

pattern

And he was sent to Havana wh h meant that here he

Mr. Schwarz. McCone?

or his identify except Harvey and myself, and of course,

and the communications were from hi in a one time

I can’t remember whetherMr. Angleton.

Helms knew because he was DDPMr. Kirbow.

andxso on

and from me to Bill And no one knew of his existenceme

words andplanned In other

to everybody And I

Bill ok over in the Cuban businessSo wh then I

they had the thing penetrated

Through the exile community in Miami?

No, through Soviet agents and everything

there was no cover or second investigation or

I mean total security, from Havana to



JFK Act

knew, because even before I went into

this I told him was goingwhat I
2

nd wantedalso I because there was a radioa person,

going let somebody say we need ato put
5

radio
6

the radio to and to Havana and then put itI get

9
some men to make contact, with the view that I couldn t trust

10
the whole setup.

11
this worked perfectly.So for many a long period of time

They only had two or

would go to a

whoAnd was
16

you are
17

led tofrom th
18

19

20

21

22

2/
in touch was an

2 4

2 5

TOP SECRET

individual established his cover.

and find the radio, and then have some men come in and call

into Havana, and

and then tell him, you go to such and such a placesomeplace,

is Bill Harvey on theSoviets come out with the statement,

to do and he agreed, and

thn.ee people in the Embassy there. He

Jewish

and so onWell,

in this context. So later on the

, or drop some men in. And then the point is,Hava

rian restaurant where the Soviet officers would also go.Hun

HeMr. Angle ton

another,

NW 65360 Docld:32423393 Page 88

would spot one of the waiters or a headwater

nd it wouldn’t be long before he would say,

and pretty soon one thing

nd his production was without question the greatest

production! there was.

t got so complex in names and geography,

that is when \I came to the point that I brought Harvey

together secretly with this individual, the only person I put





29 srats*.

I think it was.

And the Bill you speak of here is Bill

5

6 Bill Harvey.

8 I made a motion to put his hand over the phonetold him

9 and not to let them discuss it. And I said, tell them not to

10 do anythin! until they hear from you.

11 And

12 I will be back in touch.this and

Id story in detail of howthen Bill told me the wholeAnd

followed him in this14 he had gone over from California and

his car and he went off.thing, and how Harvey had put him in15

16

1 7 went to Rome?

18

quite a long time before.19

So then I told Sam, I said, look,20 s go very easy on

about Bill s connectionbecause I didn't know anything21 this

with the Mafia and all that, but I did know him well enough22

2d

24

2 5

TOP SECRET

contrary to public, happened, and keep in mind that ex-FBI men,

opinion,

and that this thingfrivolous manto know that he was not a

was it?

he said> stand down onthat is what he told them

That was in 1973 shortly before Mr HarveyMr. Schwarz.

It wasn t shortly before, it was, I thinkMr . Angleton.

thought it was Bill

And

And they were checking with Papich.

That was Mr. Roselli

what to do.

Mr .. Schwarz.

Mr.. Angleton

Mr .. Kirbow.

Harvey?

Mr .. Angleton

So I could get the gist of Bill’s questions to them.

were not very much liked by Mr. Hoover when they left
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2 3

24

25

I

the FBI.

So I called Bill's house, and I asked his wife, is Bill 

around ?

And she said, no, he is out to dinner tonight.

And I said, look, we have some very serious trouble. 

Would you please tell me where I can locate him.

And she said, he is at Duke Zeibert's. And I called 

Duke Zeibert's and I managed to get him. And I turned the 

phone over to Papich, because I did not want to be on the 

record showing that this was Angleton, et cetera.

And Papich talked to Bill, and actually I didn't hear 

the discussion. It was something about, I will see you 

tomorrow.

And Sam told the surveillance and all the other people 

to forget it, and the Headquarters would take over.

And that is my knowledge, direct knowledge of what 

Anderson and everybody else has stated.

Mr. Kirbow. Mr. Angleton, to your specific knowledge 

did Bill ever attempt to use the excellent contact he had in

Havana to carry out the mission of eliminating the leader down

there, or try to get any help out

Mr. Angleton. He knows that

Mr. Kirbow. That would have

of him in that regard?

I would have cut his throat.

jeopardized your entire

contact with the

Mr. Angleton. Yes sir.
JFK Act 5 (g) (2) (D)

TOP SECRET
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was taken)A short recess

^ns^he

don’t have anything more.Mir . Schwarz .

this, and Szulc s^a^s inYou have read

is a galley of the Szulc artiicyre inthis

Penthouse:

Israeli-Muclear enterprisedetails of theAlthough

it is known thatzLriythe wake of theare still top sec

12

but:they

research14

15 center in the Negev Desert

"According to the^top intelligence sources, the CIA was16

17

the Israelis.

.9

res po n s i b 11 i$t ve s ?!<)

Absolutely to the contra

Senator Tower.

False .mp . Ang le ton .

That it totally false?Senator Tower.

That is totally false.Angleton.

-TQP SECRET

Schwarz

the Eisenhower Administration resolved to1956 Suez war,

Angleton.Mr

The Israelis hadxt^he ^hToretical knowledge,weapon.

Senator Tower

Do you have

We will take a recess for about two

minutes while we go up and vote.

provide Israel with alj^possibleyheftp in developing an atomic

needed technological suppor£wa*t their Dimona nuclear

charged with the responsibility ofWnpviding this support to

knowledge that the cMwas charged with such

"--Angleton directed the eWixt?



’<91

to work with Dimona scientists.

Freffeh sent 400 as a matter of the original ,de?al with the

Israelites to Dimona.

heregfrs to nuclear weaponry

Ijrwinterpret it.

Angle terns
8

The mosWimportant of them, accordingSenator Tower
0

10

11
to the CIA.with special and esote

Senator Tower
14

I assume.cover that one
15

16

1 7
they havefsdenied assertions from other sources that the CIA

18
available

19
United States stocks.f rom

20
Schwarz.

2
statement right or wrong?

Mr . Angleton.

TOP SECRET

eamfeent by the CIA,

now an

-- plutonimumfissinoable material

The referenceSenator Tower.

taken care of in thatI think it wasSenator Tower.

The allegation is false.Mr . Angle ton. No'.

own position, howevsrecent inteirviews.

made

the Ls'i?aelies

team

Angleton. False. I willMr .

Several nuclear scientists were secretly sent to^

interject hejse^that the

to intelligence sources?, wasKa British-born physicist,

American citizen workingWbr the US Government in Washington,

oiyour previous question woul

Persons/fee to Angleton have confirmed this account in

Reflecting Angleton

far as your are concerned ife^that

I am saying, when he says deny it^M deny



3 3

all the questions are raiieS'

Really, the CIA would be hard put to transfer^any

X Energy Commission, would it not?

have atomicWe

batterya
I think the9

10

11

ever involved fissionable material

regarding leakages

and so forth.
14

doesn t have

independently
16

17

senator Tower.

Atomicsudh-yma terials except through the knowledge
19

was a problem in theLMgency

you afedsay, somebody simply approach

thereforeto fissionable materials, andhave accessstate,

if

TOP SECRET

histor the CIA

And therefore the CIAxcould

Commission?

t to simply state that there

nee where you have

and it raises a big policy questiona covert thing,

other words* the CIA

of fissionabl materials

Mr. Angleton. Sir, I can assure you&that the CIA

don ' ble means anymore.

bout it speculationsexcept intelligence

By fissionable materials,Senator Towe?r>

ihe Atomic

That is rightMr . Angle ton .

InSenator owe r .

reference here is at courdfibe converted to weapons.

Mr. Angleton.

second paragraph, is where

fissionable materials without the knowledge of

tpeally know what the word fissio

1 j^^^don’t categorically — in my whole

control over^any stocks
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35

5

o

i

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

Washington, when Philby was stationed there. Now, w hethery

we had the report or not I don't know. So I am a littl«e

fused as to that statement. Because I don't thinj^the

que^bion of using Mann's name came up other than .Sv'the

they

about

would be

contexWof the allegation that Mann was sent byKme, and would

mean^if it came out in terms of the Hejra of Services,

who\had called for phrases, British, French', et cetera, and

uld hav^this confirmation, one^do they know anything

my aictivities now, andSCt'hen the most damaging 
W ’ -

Mr.

the entire Information oh-yMann and 
W

Aaron. Let mev^ust r@a<i one other

Philby, et cetera.

segment of his

testimony: "Angleton sa1 d&a'f,t er recounting

transfer of atomic technology*?

the story of the

Szulc went on and said,

Angleton said that hesjwSs rathefejtaken back by this informatior

said that in effect^we could confirmi.it with corrections:

one, the timef was wrong, that ivwas not the early '60's,

but indeed the slate 1 50's after

that as fa e was concerned

the SuezRwar, and number two,

there waaWt delivered by the

CIA, or .^fvyone to his

20
6

Mr

Mr .

Mr .

Mr .

Mr .

as plutonium or other

Angleton. I

knowledge

material.

any fissionable material such

don't follow that at all.

Aaron. Did you make those two corrections^'

Angleton. I don't understand what you are skiing.

Aaron. Did you make those two corrections?

Angleton. I don't understand what you are sa

TOP SECRET



confirm the validity of it.

5

6
Mr

Mr .
B

Mr .
9

running
10

Mr .
1 1

12

13
story .

14
on page 40, from line 8,

15

16

17
And /ISynever made any such statementfethat I could confirm

11

19

20
f affis e .

21 i
Aaron.

22
Angle ton.

23
scientists or physicists whose servisces

TOP SECRET

think that covers i

were available to the US Government

bines 19 and 20,

Angleton.

Senator Tower.

And this is false: one or more

Schwarz

tffat is absolutely false.correct,

and effect he could confirm the two corrections. That is

^The page is pagex40 beginning at line 19 ancAaron

That part is correct.Angleton. ut I am not follow-

bus i ne sisM®>itthat is the

Mr .

/back further and get the generalS tar tAaron.Mr .

Angleton .tb’ld me that essentiai;ly this information wasMr.

He is reading -- actually what

a little earlier to you was in terms of trying to bring’out

that you did not agree with his story, that you d'ifd/not

ing thife^last part you are reading.

Let me show it to youSand you read it.

Would you identify/, the page and the line?

to the endttof the pagessy

Wajt sajSw/in effect he could confirm it,

Angleton^/ This is

Angleton said he wasdreally taken back

v distinguished pure





JFK Act 5 (g)

the efforts to

.Jet me just state my own feeling about this.

to

8

9

n other words, in years I hay never known them to withhold
10

anything germain to our
11

jourielists to go and try
12

got home before -- that is the
13

That And he said this Israeli
14

fellow said somethin •hing I don't discuss, or
15

I can t rememB&r that part of it.words to t
16

17
efforts inWere there JFK Act 5 (g) (2) (DJ

18
the US i.n/the IMO s or at any time aimedya't acquiring either

19

20

2 )
here have been many effortsHr. Angleton. many

22
technical knowledge in this comAtry, andcountries to acquire

23
that doesn t exclude the

2<1'-
you have specific knowledge of i ns tamaes

TOP SECRET

Vsn t much more to say about that.

(2) D)

38

which wera^better than Hirsch’s he said, I 'Iso have talked

having me out.^f bed at 3 in the morning.they would have bee

ject, he wouldn tthe s

activity. So that for American

or information that wouldLhave a bearingnuclear/ technolog

I sail'd after 22 years’ worwas a lie. with some people,

Kirbow . Do

tq) (2) (DJJFK Act Well, I knew ri? away that that

Mr. Angleton. NO .

/O^

intelligence service in the US in regard to

acquire nuclear technology or material?

After fife. taIked to me about having all those greSt sources

things out of me regarding



2) (D

with

fair question.

capacity as Hea’alo-f Counter­In your

intelligence, d e to your attention — did you

agents were
5

actua1ly
6

secrets?

Mr .

Hr .

14

1 5

16
the meantime.

1?

19
And they go back to his testimony relative to the Kennedy

assassination.
2 1

2 2

2.
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Angleton again.will be meeting with Mr.

atomic

that it was normal practice for a defector whoand advised you

Angleton would give us his evaluations as an expertif Mr.

I recall.As

the Agency Mr. Angleton?

H&p Chairman.moment

We can go off the record.^Senator Tower.

Mr. Chairman, I would suggest thatSenator Mathias.

Then,Senator Tower.

perhaps we defer that subject for the moment. I am sure we

Angleton

Kirbow-

believe^tr might be a

JFK Act 5 (g)

fe^you were employed

trying to acquire secrets in the US,

?DozI have to respohd?sto that?

Would you like to go off ^hesrecord a

too, we can get the FBI matter in

I have just a couple of questions that I would appreciate

you said that immediately after the assassi-

nation Golitzenon his own initiative communicated with you

had a military background to be processed in Department 13?
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2
this was that Oswald was an ex-Marine, and had been through

this and that therefore at least that he might haveprocess,

been acting within the context of the Soviet plan, is
5

tv * 'Cr-*: • 
•99.

Senator Mathias. And that the implication certainly of

Mr. Angleton. Interrogated, or processed;

that

6
right?

7

8

9

10

11

12

N’

Mr. Angleton. That is the thrust of what he was

to say. His English is such that it

Senator Mathias. I understand.

later -- my recollection

1969 -- you learned that

is that you

the KGB had

employment of their top operators in

tryi ng

is very difficult.

But then some years

said it was in 1967 or

spent six month of

the investigation of the

0

14

15

16

17

18 I

19

d

5

20

21

22

21

24

Kennedy assassination, and wouldn't this fact in your mind

negate the implication of the-original Golit

they were involved?

Mr. Angleton.

man is a man

Senator

I want

who is also a

Mathias. You

call or that

to congratulate you,

suspect of Nosenko.

mean in 1967?

Mr. Angleton. Just to show you the ground

treading on, Golitzen gave us information

penetration of our own organization.

identity .

And

And the FBI disagreed with us.

because that

you

regarding

we worked

And I am

the

down to an

talking

about not a few minutes, but several weeks

And

and months of work.

the Bureau's attitude was, you have got the wrong

the allegation therefore does not affect the CIA, and

TOP SECRET

man, and

we
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advise

And

the

FBI

Burt

that you send it to the Anny

I might add, the man who wrote

Turner I mentioned who was one

analysts. So it was in limbo. And

100

that memorandum was

of the competent

we stated that "X

was the penetration agent, and the Bureau refused to accept 

that. And in 1967 a Soviet — on whom we had a dossier on this 

thing, because he was once stationed in India, and therefore 

we knew who he was, and all the rest of it — with an unknown 

coming to us as Nosenko was, he was a real man, we had years 

of surveillance on him, and so on. And he came, and he 
"O I 

alleged -- and he was a TDC, temporary duty in Washington 

here -- and he established contact with the first Mrs. Helms. 

And eventually I was called to take the case. And he stated 

that among his missions to the US was to effect the redefectioh 

or the return to the Soviet Union of a man, and that man was 

the man whom we had identified as a Soviet agent. And he went 

into the whole background, that this man was one of the 

highest grade illegals that they had ever had, and he was in 

our Agency .

So this had a tremendous impact on Burt Turner, because 

he was one of the two interrogating officers. And I can't 

talk to you about professional pride, but for a man of his 

competence to have done it the wrong way, that hurt.

So I had a question injected, which was, what do you know 

about George Blake?

TOP SECRET
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5

6

8

9

of the Soviet Union.and their families are heroes
10

said as to Blake, we think he isSo here was this man who
1]

dead .
12

is when Blake escaped from

14
the US to exfiltrate as the Special Assistant to the Head of

15

16
the West as an illegal from the end of World War II, and

17
us, why wouldn t he have knowngradually worked into the

18
been

19
he was a Headquarters man here on TDC

20
So we handled him for six or seven weeks.

21
parts of the interrogationAnd some of the most telling

Soviet Union he would havewas that when he went back to the

on our mind. and what

this would

TOP SECRET

mother was

whose

to exfiltrate a person who worked inCounterintelligence,

from the aristocracy as Nosenko does because his father was

And Golitzen had told us that men chosenNosenko's father.

And what wasaccess to archives.

simultaneous because

Scrubb s Woods to the Soviet Union. Now, if he had come to

the Minister of Maritime Affairs And there is a statue of

he says we thi he is dead.

from the aristocracy. Everyone trusted them, and their father*

And then his response was

Now, hwere is a man who is supposed to be Special

Assistant to the Head of Counterintelligence in KGB,

a secretary to Litvinov, and he comes therefore

for very dangerous missions of penetration and duplicity came

exfiltartion plans of George Blake, which would have

cryptonym. that we wanted him' to work up -- and
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1
relate to the third part of the damage part on Golitzen —

t
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11
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13
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18

19 !

20

21

22

23 ।

24

2 5

what did Golitzen know that they did not know he knew? What 

agents in the West could be under our control as a result of 

Golitzen's disclosures regarding those things?

And you can see the tremendous quality this man had of 

almost getting from our man those four or five crytonyms, 

which would have told them what they wanted to know, because 

there are cases they are not sure whether he knows or doesn't 

know, and so on. And these are officials, and so on.

So he wasn't given that. He was given stuff that was 

sort of medium low level stuff, you couldn't call it chicken 

feed — but we never told him we disbelieved in him. And he 

said, if you do those things for me, I have an opportunity, 

because of my mother and so on, to become Head of the American 

Department of the KGB.

And the other thing he wanted, was, we took him to the 

Soviet Agency and we came out later for contacts, and he statec 

there was a telegram there, and he had been requested to 

acquire all the information possible on the whereabouts of 

Golitzen and Nosenko. And I was actually in Wisconsin. And 
j

I called my Deputy long distance and I said, if there is any 

proposal put up by that individual that would expose -- and I 

use the crytonym name of Golitzen -- don't.

A week later is when he got to’Moscow and he sent a cable 

to tell us that he can give them word on everything on

TOP SECRET



Golitzen.

Coming back to what you

with our analysis him, weof

part of the thing confirmto

is the one
5

the fact that for six months the place was immobilized for thid
6

investigation, of all

the way he put it.
8

Senator Mathias. You contrasted the way that the Russians
9

10
Oswald every

11
interrogated when he teturned from Russia?

12
I probably would know, but

14

15
So I dor/1 know the answer to that

16
Senator Mathias. What about from Cuba?

17
can' t answer that.Mr . Angleton.

18
Or at any time?Senator Mathias.

19
think the Bureau interviewed him.Mr. Angleton.

2(3
Senator Mathias.

am certain we never did,Mr. Angleton.
22

Out you think the FBI did?Senator Mathias.
2Z

21

2 5
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in that connection, to your knowledge was

treated him as a walk-in, as a

The Bureau, not the CIA?

within the jurisdiciton of the military, since he was a

Nosenko a bona fides and the

treat a returned defector, ahd the way we

the high level all over the works, i s

We will follow that up.Senator Mathias.

build-up. And he

I don’t knowMr . Angle ton.

treat them. And

That is. just my sensation that they did.A ng 1 e to n .Mr .

stated, with our litmus paper and

who gave the fuM—description of

I don't know whether the military — normally that would fall

military man who defected.
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This is the very last question. You referred to files

that are maintained on persons who have some contact with the

Soviet Union and the Soviet nationals. And I would like to

pursue that in a personal way.

About two years ago Arbotov was in this country, and he

came to lunch in my office. And we had several members of

7

8

©I
10

11

12
0

5

14

15

16

17

18

19

20

21

22

2X

24

Congress there. Would this kind of thing be a matter of

record?

wylfeitbrrih erveSseSwaTs

Soviet Embassy, then my answer would be yes.

Senator Mathias . My recollection is, he came wlfe/one

whose name I don't remember.

If the Bureau had him under surveillance

and he came here

know

person wr^H^him, ’

Mr. Angleton

.now, I am getting oriccrground I don't

the newspapexs^aid Mr. Hooyer^gave an order

was off-base, and 'Soviet came here he

that the

was neverf

‘surveilled, and whom he sawlwafs. unknown. That is what the

rinewspaper said.
A- I

age 1®

My owivgQservafSran would be in any technical

'coverage of an insta’llaxion, the doofcof an individual, would

Hill?

i

w
na

as
ai

result in dossiejFsskon all people who had^ontacts, if the

man was suspects or there is a reason.

Senator^Tower. Excuse me. You are talkinafiabout a

Soviet/'S.erson visiting members here on the

.Senator Mathias. Yes. And what I am

-is/the circumstances under which a file or

TOP SECRET

trying to gk£t,xat

dossier might



opened

guinea

m a k i n c parliamentary visit
5

in Mosco Would that

become a such a dossier/as far as you know

have any coverage in Moscow.
8

Senator Matmfe

s a hypothetical question,

14

15
were known to have visitied me in

16

17
1 file?to a Congres

imagine the Bir&tish MI-5, though,
19

London, would rya^ss through liaisonbecause o.®the Russians in
20

to
2

report
2 2

de sector
2i

Bind what
24

other cryptonyms on British members of Parliamenthave got

TOP SECRET

co Wid­ en

kXI would assume it

105

told us about a member of Parliament,

Senator Mathias. SKnce

in the Agency.

>othetical. Let s say our mission,let me make it even more h

to Russia. And may/see Arbatov

on a member of Congress

And we have examples where Czechthe mee ting.

visits Rome or Paris or someplace,instead of visiting Mosco

We don tAngleton

recruitedand how he was And youthe cryptonum was,

glare not living in a very ideal worldr. Angleton .

Washington. that beWou.1

wola^d pass through

poifnjtw

And there werewhere

Angile ton. No .Mr.

and I offered myself ad*a

pig that Arbatov lunch as a starting point.

At this point my question is on purely hypothetical

I plan to go next week with the Senate grciup which is

would be likely^S

Is that the kmd of thing that —

We can'&^even process the hard material.

it is very easyffor you to-operate .

meetings with Russians who

the kindvpf. thing which would get

i<f/ there was something suspicious,

a Soviet agent,
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call him on the phone and say, I think you should know..tPTe

following, and there would be a notification that

^notified, et cetera. He called me once when there^wasn't

hough time factor for him to send a letter tojme. He said,

5

6

7

8

9

10

11

12

14

15

16

17

18

19

youlgfee doing something

it

know t th this man is a

may ha$e®been useful

it

on

is formalized in the

those thingstejit was

question of emphas!

if a person, regard!

at such and such ahonour, you should

homosexual, or and so on. And

to change the .course in a hurry. But

Bureau. Whew Mr. Hoover Intervened

either a.question of time or a

jformal part goes on regardless,

he is, is involved, or is

passed a'document, or comes up in a telephone tap, or

number of things, their^isA record on it.

Senator Mathias^y In other words, you are saying

any

what a

political friend gamine once s’ald, that you don't get news

unless you makefenews?

Mr. Ang&eton. That is one way diQlooking at it.

Senator Mathias. That is all, Mr.^hairman.

MW Angleton. I want to commend you again on that

quesjitxon, because that fixes several things. Wcause if there

2]

22

20
is^bne thing I regret about leaving the Agency, i^^is the

'"unresolved cases. And that is one of the biggest, because we

know so much about that person when he was in India. Arid, he

was the most sophisticated, cultivated, high level intell’iigjiencc

person.

TOP SECRET



108

counterintelli-

5

6
put out

if you goplace, anda
better.

9
take thelet people

10
consequences,

11
' two fathers.

12

13

14
authorities.

15

16

17

18

19

20

2 I
to throw the burden on the

22
a questionDirector to respond to

And something doesn tyaeemposi tion .is always in that dual

TOP SECRET

aw

the lower you go in the Agency, eve’w

since you feel that it isgence capability

fires the

lease ask the WhiteChile

Senator Baker

Angleton.

t least soHouse .ig

gives him heon Chile,

What two authorities?Senator Baker

Mr. Angleton

But

th

nd therefore let it be shocking or whatever. And

the bigger the

all come outSo my view is, let i And

What would you do, Mr Angleton, to,t

to rehabilitate the Agency.in particular in

deteriprating,

fewhat things in particular would you do?

My feeling is that the Agency has to go

througfrStehe purgatory that -- these fireszfhat no man would

let all the poMtical repercussions take

to purgatory, my v.i'ew is,

I am notwa believer that an agency can have

And I don1 t'Slielieve in inferiors reporting on

I mean the Congresishand the Executive.

In other word's, if Colby is asked, what do, you know about

mykview is that on Chile would yoy

"And that is what I am trying to get a

®hey can come back with Colby after the Executive part h

taffid”Colby what it might be.

their superiors by direeJtivetA And I don t believe that the

Agency below the Director has to. be responsive to two







ill

5

6

S.

9

10

11

12

it falls into the.wrong hands Or should they want to useif
14

for their ownit
15

damaging.
16

17
be

Id

19
damages -

20

21
(Off the record discussion)

22

2i'ti
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a
8

(Whereupon, at 6:05 p.m., th

of it does this take?muc

otives would be absolutely

wrong people would have very .decisive political impact upon

Senator Mathias. Would you give an example?

There are all kinds of information which,Mr. Angleton.

^owswbuld that happen?Senator Baker

fa

and ouri/flles in the hands of the

In other words this information couldSenator/ Tower

used Jay politicians as a political football?

Mr. Angleton So I a

Precisely.Mw: Angle ton. iman who would do itBut

many/f^ That is an argu-S'enator Baker. It wouldn't take

our elections. to be very frank about it

I really don't know this area

not competent to apeak or go around seeing what will happen

.in Congress just on the simple question of Chile arid the

leakages and the damage that is done to US posture abroad, how

mentativewthing.

Angleton. All the cases we&a're discussing, in the

hands of the'wrong people,

That is whatyT mean,

subject to the call of the Chair.)




